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Қасым-Жомарт Тоқаевқа жоғары дәлдікпен 
диагностика жасауға және онкологиялық 
ауруларды емдеуге мүмкіндік беретін соңғы 
буындағы магнитті-резонансты томография 
(МРТ), Elekta Versa HD желілік үдеткіші, Dis-
covery RT компьютерлік томографы сияқты 
заманауи медициналық құрылғылардың 
жұмысы таныстырылды. Сондай-ақ орталық 
радиологиялық суреттерді сақтауға және 
оларды тез тауып, нақты уақыт режимінде 

зерттеуге арналған PACS архивтеу жүйесімен 
жабдықталған.

К2пбейінді онкология және хирургия 
орталығының директоры Гүлмира Сағидул-
линаның айтуынша, жыл сайын мұнда 
3 мың нан астам хиругиялық операция 
жасалады, оның 60 пайызында аз инвазивті 
емдеу тәсілдері қолданылады. Орталықта 
медицина мамандарының шетелдерде бі-
лік тілігін арттыру және қайта даярлау ісіне 

айрықша мән беріледі. Отандық және ше-
телдік  мамандар шақырылып, тұрақты түрде 
шеберлік сағаттары ұйымдастырылып тұрады.

Бұдан б2лек, Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
Шығыс Қазақстан облысындағы онко-
логиялық қызметтің қазіргі жай-күйі ж2-
нінде баяндалды.  :ңірде қатерлі ісіктерді 
ерте анықтау к2рсеткіштері айтарлықтай 
артып, ауру деңгейі үшінші, т2ртінші сатыға 
дейін асқынып кеткен сырқаттардың саны 
қысқарған. Сәйкесінше, онкологиялық 
аурудан қайтыс болатын азаматтардың саны 
азайып келе жатқаны байқалады.

(Жалғасы 2-бетте)

ШЫҒЫСТАҒЫ ШЫРАЙЛЫ ІСТЕР ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

�асым-Жомарт То�аев Режеп Тайип Ердо�ан-
ды 70 жас�а тол�ан мерейтойымен ��тты�тап, 
ізгі тілегін жеткізді. Сонымен �атар Т�ркия Пре-
зи  дентіні# к$реген саясаты мен �ажырлы е#бе-
гіні# ар�асында бауырлас елді# одан әрі �ар-
�ынды дамып, халы�а ралы� �о�амдасты�та�ы 
беделі арта т�сетініне сенім білдірді. 

;ңгімелесу барысында екі ел басшылары сауда-эко-
номика және инвестиция салаларындағы серіктестікті 
кеңейтуге баса мән бере отырып, Қазақстан мен Түркия 
арасындағы жан-жақты стратегиялық ынтымақтас-
тықты 2ркендету мәселесі ж2нінде пікір алмасты.

Сонымен қатар тараптар Қазақстанның Түркі мем-
лекеттері ұйымына т2рағалығы кезіндегі күн тәртібінің 
жүзеге асырылу барысын талқылады.

ТҮРКИЯ ПРЕЗИДЕНТІМЕН 
ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ СӨЙЛЕСТІ 

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев ж�мыс сапарымен Шы�ыс 
�аза�стан облысына барды. Президент /скемен �аласында�ы к$пбейінді 
онкология және хирургия орталы�ыны# базасында ашыл�ан Сәулелік терапия 
және диагностика орталы�ыны# ж�мысымен танысты.    

ЕСІМДЕ ЕРЕК 
БІР СЫР БАР

МӘНІ ҚАШҚАН 
МӘДЕНИЕТ ҮЙЛЕРІ
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УАҚЫТ БЕЛДЕУІ УАҚЫТ БЕЛДЕУІ 
УАЙЫМ УАЙЫМ 
ТУДЫРМАСЫН ТУДЫРМАСЫН 
ДЕСЕКДЕСЕК

НҰСҚАУЛЫҚҚА НЕМҚҰРАЙДЫ ҚАРАМАҢЫЗ
Бұл шара мұқият дайындықты қажет етеді. ;йт песе, әр 

салада ауқымды ақаулар болуы мүмкін. Сондықтан түрлі ми-
нистрлік оған жол бермеу үшін не істеу керегі ж2нінде т2л 
нұсқаулықтарын шығара бастады. 

Мысалы, мамандар бұл күні дұрыс күйі келтірілмесе, рет-
телмесе, ақпараттық жүйелерде, ұялы байланыс желісінде, 

автоматтандырылған 2ндірістерде кең ауқымды ақаулар болуы 
кәдік деп болжады. Оған жол бермеу үшін Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш 2неркәсібі министрлігі барлық 
кеңсе, мекеме, бизнес пен жеке тұлғаға бағдарламалық қам-
тылымын соңғы нұсқаға дейін жаңартуға кеңес берді.  

(Жалғасы 6-бетте)

 �аза�стан $з тарихында�ы ма#ызды �адам�а әзірленіп жатыр. 
 Алда�ы бейсенбіде, 2024 жыл�ы 29 а�паннан 1 наурыз�а �ара�ан т�ні 
 республиканы# бірден 15 $#ірі са�ат тілін бір са�ат�а кері шегереді. 
 Тек Ма#�ыстау, Атырау, Батыс �аза�стан, А�т$бе және �ызылорда облыстары 
 �йреншікті уа�ытында �алады, $зге $#ірлер солармен те#еседі. 
 Осылайша, �аза�стан жал�ыз, біры#�ай уа�ыт белдеуіне к$шеді. 

ИМПОРТТЫ 
АЛМАСТЫРАТЫН 
ӨНДІРУШІЛЕРДІ 
ҚОЛДАУ КЕРЕК

АЛҚАБИЛЕР СОТ БОЛУҒА ДАЙЫН БА?
Биыл�ы 1 �а#тардан бастап 

елі міз де енген жа#ашыл ды�-
ты# бірі – ал�абилер соты �а-
райтын �ылмыс т�рлері саны-
ны# арт�аны. Б�рын оларды# 
�арайтын ісі 31 т�рлі болса, 
енді 44-ке жетті.  Жа#адан �о-
сыл �ан баптарда�ы �ыл мыс-
тарды# кейбірі б�рын ал�аби-
лер сіз аудан ды� және �алалы� 
сот тарда �арала тын. Енді б�-
�ан жа#а санат �осылды.
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Расул РЫСМАМБЕТОВ, 
экономист:

Дүниежүзілік банк 2024 жылы Қазақстанның экономикалық 
2сімі 3,4-4 пайыз деңгейінде болады деп болжап отыр. Экономи-
калық 2сімнің былтырғыдан т2мен болуына мұнай 2ндірісі 
к2лемінің азаюы ықпал етеді. Баяндамаға сәйкес биыл да эконо-
миканың қозғаушы күші мұнай 2ндірісі болып қала бермек. 
Демек, еліміз әлі де болса мұнай, газ, уран, металдар және басқа 
да та биғи ресурстардың 2ндірісі мен экспортына тәуелді. Сектор-
дың дамуы Қазақ   станды дамушы елдердің қатарына кіруге мүм-
кіндік бергенімен, эко номиканы шикізат бағасының бағамына 
байлап, 2німділіктің негізгі драйвері болуына қолбайлау болды. 
Осы тұрғыда экономист Расул Рысмам бетов  пен қазіргі экономи-
камыздың құрылымы мен мұнай экспортын алмастыратын басты 
факторлары туралы әңгімелестік.

Мемлекет басшысы «;ділетті 
�аза�станны# экономикалы� 
ба�дары» атты Жолдауында: 

«Экономиканы 
әртараптандыру 

б�рын�ыдан да ма#ызды 
міндетке айналуда. Б�л 

ретте металды тере# $#деу, 
м�най-газ және к$мір 

химиясы, ауыр машина 
жасау, уранды 

конверсиялау және байыту, 
автоб$лшектер және ты#айт�ыштар шы�ару сия�ты 

ба�ыттар�а айры�ша назар аудар�ан ж$н. Бас�аша айтса�, 
жо�ары де#гейде $#делген $нім шы�аратын кластер ��ру 

керек», – деп тапсыр�ан еді. 

Расул
эконо
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Ассамблеяның кезектен тыс отырысында жас-
�спірім дер құрамасының 2024 жылғы Оңтүстік Ко-
реяда �ткен IV қысқы жас�спірімдер Олимпиада-
сындағы нәтижесі қорытындыланып, шілде айында 
Парижде �тетін жазғы Олимпиада ойындарына 
дайындығы талқыланды, сондай-ақ ҰОК құрылтай 
құжаттарын заң нормаларына сәйкес �зектендіру, ҰОК 
басқару органдарының �кілеттік мерзімін бір мерзімге 
жеткізу мәселелері және 2015-2023 жылдар аралығын-
дағы Қазақстан ҰОК қызметінің к�рсеткіші с�з болды. 

ҚР ҰОК президенті Тимур Құлыбаев Бас ассамблея 
мүшелеріне ұйым президенті ретіндегі �кілеттігін 
мерзімінен бұрын тоқтату туралы шешім қабылдан-
ғанын хабарлады. 

Бас Ассамблея мүшелерінің дауыс беру қорытын-
дысы бойынша ҚР ҰОК президенті болып қазақстан-
дық боксшы, 2004 жылғы Афины Олимпиадасының 
күміс жүлдегері, к�птеген  атақтың иесі Геннадий 
Голов кин сайланды. 

«Жаңа лауазымда еліміздің атынан әрекет ету – 
мен үшін зор мәртебе. Маған Қазақстан Ұлттық олим-
пиадалық комитетін басқаруды ұсынғанда, қазақстан-
дық спортты дамытуға �з үлесімді қосуға мүмкіндік 
берсе ғана  кандидатурамды ұсынатынымды айттым. 

9здеріңіз білетіндей, мен саясаткер де, шенеунік 
те емеспін. 9з әрекетімді с�збен емес, іспен дәлелдеп 
үйренгенмін. Біздің алдымызда тұрған ең маңызды 
міндеттердің бірі   халықаралық қарым-қатынасты 
реттеу деп білемін. 

Осы орайда, менің �з к�зқарасым, жылдар бойы 
жиналған халықаралық тәжірибем барын, команда 
барын айтқым келеді. Ал ең бастысы және менің к�п-
тен бергі қалауым – бұл барлығын да �зімнің туған 
елім де жүзеге асыру», – деді жиында с�з алған 
Головкин.

Астанада �аза�стан �лтты� олимпиадалы� комитеті Бас ассамблеясыны� кезектен 
тыс отырысы "тті. Жиында $йым �ызметіндегі ма�ызды сәттер тал�ы*а т+сіп, шешімдер 
�абылданды. �Р �ОК жо*ары бас�арушылы� органдарыны� отырысына олимпиадалы� 
спорт т+рлері бойынша $лтты� спортты� федерацияларды� 35 "кілі мен �Р �ОК 
спортшылар комиссиясыны� екі "кілі �атысты. 

ПАЛАТА ОТЫРЫСЫНЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІН БЕКІТТІ

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысы орталық дәрігер-
лерімен әңгімелесіп, медициналық ұйым-
ның жұмысына табыс тіледі. Сондай-ақ 
елімізде осындай заманауи медициналық 
орталықтар ашу маңызды екенін атап �тті.

– 9те жақсы медициналық мекеме 
екен. Заманауи әрі сапалы құралдармен 
жабдықталған. Науқастарды емдеу керек. 
Қазір мұндай ауруханалар жалпыұлттық 
маңызға ие болды. 9кінішке қарай, 
онкология дерті жүрек-қан тамырлары 
ауруларынан кейін екінші орында тұр, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

ТИТАН НАРЫҒЫНДАҒЫ 
БІРТҰТАС К�СІПОРЫН

Мемлекет басшысы «9скемен титан-
маг ний комбинаты» акционерлік қо ға-
мын дағы �ндіріс жұмыстарының жай-кү-
йімен және кәсіпорынның даму перспек-
тивасымен танысты.

Комбинат шикізат �ндіруден бастап 
одан дайын �нім алуға дейінгі �ндірістің 
бүкіл циклін қамтитын кеуекті титан, ти-
тан құймалары мен қорытпаларын шы-
ғара тын әлемдегі біртұтас кәсіпорын-
дардың бірі саналады. 9ндіріс құрылымы 
5 негізгі және 6 қосалқы цехтан, сондай-ақ 
еншілес әрі бірлескен кәсіпорындардан 
тұрады.  ?лемдегі титан нарығының 11 
пайызы Қазақстанға тиесілі, ал аэроғарыш 
саласындағы титанның 20 пайыздан 
астамын біздің ел қамтамасыз етеді. 

Мемлекет басшысына комбинат 
�німін Airbus, Boeing, TIMET, ATI, Safran, 
UKAD, Pratt&Whitney, General Electric, 
Dynamet,  Howmet,  POSCO, Baoti, 
MIDHANI секілді әлемдік ірі компаниялар 
сертификаттағаны туралы баяндалды. 
Қазақстан титаны кеме жасау ісінде, 
энергетика, аэроғарыш салаларында, 
мұнай-газ кәсіпорнында және медицинада 
кеңінен пайдаланылады. 9нім АҚШ-қа, 
Ұлыбританияға, Францияға, Оңтүстік Ко-
реяға, Үндістанға және Қытайға экс-
портталады.

Алдағы он жылда комбинат жалпы со-
масы 207 миллиард теңге болатын 25 ин-
вес тициялық жобаны жүзеге асыруды 
жос парлап отыр.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев 
�ндіріс цехтарын аралап к�ріп, комбинат 
жұмысшыларымен әңгімелесті.

– Бұл комбинат к�птеген �лшем бо-
йын ша озық мекеме саналады. Заманауи 
құралдармен жабдықталған. Қазақстан 
титан �ндірісі бойынша әлемдік нарықта 
жетекші орын алады. Еліміз үшін мұндай 
кәсіпорындар �те қажет. Жұмыстарыңыз 
табысты болсын, – деді Президент.

АГРО�НЕРК�СІПТЕГІ 
ЖАҢА ТЕХНОЛОГИЯ

Мемлекет басшысы 9скеменде Шы-
ғыс �ңіріндегі элиталық тұқым шаруа-
шылығының қызметімен танысты.

Президентке к�пжылдық практикалық 
және ғылыми-зерттеу жұмыстарының 
нәтижесінде сұрыпталған күнбағыстың 
жаңа будандары, сондай-ақ соя мен бидай 
сорттары таныстырылды. Кәсіпорын 
дайындайтын тұқымдар отандық ша-
руалар дың арасында жоғары сұранысқа ие 
әрі Ресей Федерациясының 7 �лкесіне 
экспортталады.

Қасым-Жомарт Тоқаев елімізде майлы 
дақылдардың егістік алаңын к�бейтудің 
перспективасы ж�нінде сұрады. Мекеме 
басшысы Фарид ?бітаевтың айтуынша, 
соңғы кезде майлы дақылдарды егу к�лемі 
жыл сайын 12-15 пайызға артып келеді, 
сәй кесінше, нарықтағы сұраныс та жо-
ғары.

Бұған қоса, мол жем-ш�п қоры мен 
селекциялық жұмысты сауатты жүргізудің 
арқасында агро�неркәсіп кешені сүт 
�німдері бағытындағы жетекші мал 
шаруашылығының қатарына кірді.

Бүгінде серіктестіктің тауарлы сүт 
фермаларында 3 мыңға жуық ірі қара бар. 
Олардың к�бі – голштейн-фриз тұқымына 
жататын сиырлар. Фермада тәулігіне 40 
тонна сүт �ндіріліп, еліміздегі т�рт сүт 
�ңдеу зауытына ж�нелтіледі.

Мемлекет басшысы кәсіпорынның 
ауыл шаруашылығы ғылымындағы табы-
сын оң бағалап, мұндай тәжірибені ел іміз-
дің басқа �ңірлеріне тарату қажет екенін 
айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев «Шығыс-Сүт» 
корпорациясының �ндіріс алаңын аралап 
к�рді. Мемлекет басшысына жаңа техно-
логияларды пайдалана отырып, сүт �ңдеу-
мен және сүт �німдерін шығарумен айна-
лысатын кәсіпорынның жұмысы ж�нінде 
мәлімет берілді. Корпорация 100-ден 
астам тауар түрін шығарады.

Бүгінде компания �тімді ауыл шаруа-
шылығы �німдерінің үлесін арттырып, 
экс порт к�лемін ұлғайтуға күш салып 
отыр.

Корпорацияның иелігінде 4 шаруа шы-
лық, соның ішінде сиырларды автоматты 
түрде саууға және жемдеуге арналған 
құрылғымен жабдықталған роботты ферма 
бар. Бұған қоса, кәсіпорын �нім шығару 
үшін �ңірдегі 22 елді мекеннен сүт жи-
найды.

Қасым-Жомарт Тоқаев кәсіпорын жұ-
мысшылармен әңгімелесіп, қазіргі ауыл 
шаруа шылығы жоғары технологиялық 
салаға айналуы керек екенін атап �тті. 
Сондай-ақ компания ұжымына табыс 
тіледі.

Президентке Д.Серікбаев атындағы 
Шы ғыс Қазақстан техникалық универ-
ситетімен бірлесіп ашылған оқу кабинеті 
таныстырылды. Мұнда жұмысшылар 
�ндірістен қол үзбей, агроменеджменттің 
қыр-cырын меңгереді. Кәсіпорын �сім-
діктерді қорғайтын заттар �ндіру ісі 

бойынша үздіктердің бірі саналатын 
швейцариялық Syngenta компаниясымен 
және ауыл шаруашылығы техникасын 
шығарушы америкалық John Deere 
компаниясымен де осындай ынтымақтас-
тықты жолға қойып жатыр.

Қасым-Жомарт Тоқаев Д.Серікбаев 
атындағы Шығыс Қазақстан техникалық 
университетіне барып, жоғары оқу 
орнының қызметімен танысты және оның 
базасында құрылған «Лу Бань шебер-
ханасы» оқу орталығын аралап к�рді.

Президентке білім ошағының ғылыми-
инновациялық экожүйесі туралы мәлімет 
берілді. Ректор Сәуле Рахметуллинаның 
айтуынша, былтыр университет базасында 
Smart engineering құзыреттер орталығы 
ашылған. Орталық машина жасау, тау-кен 
және металлургия кешені салаларындағы 
импортты алмастырушы технологияларды 
дамытуды к�здейді.

Мемлекет басшысына жастардың ин-
новациялық жобалар жасауына мүмкіндік 
беретін медицина бағытындағы техно-
парктің негізін қалау жоспары ж�нінде 
баяндалды. Қазірдің �зінде университетте 
әзірленген 40-тан астам медициналық 
имплантат түрі клиникалық сынақтан 
�ткізіліп жатыр.

Сондай-ақ Қазақ-неміс универ-
ситетімен бірлесіп, металлургия, пайдалы 
қазбаларды игеру бағытында Ғылым және 
технология институтын ашу жоспарланған.

«Лу Бань шеберханасы» «Автомобиль-
дердің инновациялық конструкциясы» 
және «Автомобильдердің  SMART 

технологиясы» сияқты екі зертханадан 
тұрады. Орталықтың бір ерекшелігі – 
мұнда студенттер практикалық дағдыларды 
меңгеріп, автомобиль жүйелеріне симуля-
циялық сынақ жүргізе алады. Сондай-ақ 
орталықта электромобильдер мен гибридті 
к�ліктерге техникалық қызмет к�рсету 
және диагностика жасау үшін жаңа 
технологияларды игеру ісіне айрықша мән 
беріледі.

Мемлекет басшысы жол қозғалысын 
интеллектуалды тұрғыда ұйымдастыруға 
арналған SMART-үстелмен танысты. Со-
ны мен қатар Президентке гибридті авто-
мобильдерді, электромобильдерді және 
оларды қуаттау принциптерін үйренуге 
арналған оқу стендтері к�рсетілді.

Елімізде «Лу Бань шеберханаларын» 
ашу бастамасын былтыр мамыр айында 
Сианьда �ткен «Орталық Азия – Қытай» 
саммитінде Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев пен ҚХР Т�рағасы Си Цзиньпин 
к�терген болатын.

Университет мақсаттарының бірі – 
осы «Лу Бань шеберханасы» базасында 
отандық автомобиль құрастыру �неркәсібі 
үшін жоғары білікті техникалық және 
инженерлік кадрларды даярлау.

Орталықты аралап к�рген Президент 
студенттермен әңгімелесіп, оларға табыс 
тіледі. Сондай-ақ экономиканы дамыту 
үшін елімізде «Лу Бань шеберханасы» 
сияқты орталықтардың санын к�бейту 
маңызды екенін атап �тті.

СПОРТ –
 САЛАМАТТЫ �МІР КЕПІЛІ

Мемлекет басшысы Шығыс Қазақстан 
облысына жұмыс сапары кезінде Ольга 
Рыпакова атындағы жеңіл атлетика орта-
лығын және оның базасында ашылған 
Жеңіл атлетика бойынша Облыстағы 
балалар мен жас�спірімдерге арналған 
олимпиадалық резерв мектебін аралап 
к�рді.

Олимпиада чемпионы Ольга Рыпакова 
Президентке оқу-жаттығу жиындарын 
жыл бойы тұрақты түрде �ткізу үшін орта-
лықта барлық жағдай жасалғанын айтты. 
Мектеп ашылған сәттен бері Қазақстанның 
жеңіл атлетикадан барлық қысқы чемпио-
наттары осы жерде �ткізіліп келеді. Бүгін-
де орталықта 713 жас �рен жаттығады. 
Олар республикалық және халықаралық 
жарыстардан ұдайы жүлделі оралады. 
Cпортшылар 2023 жылы 281 медаль жеңіп 
алған.

Ольга Рыпакова елімізде жеңіл 
атлетиканы дамытуға қатысты бірқатар 
ұсынысын жеткізді. Атап айтқанда, ол 
�ңірде спорт медицинасы орталығын құру 
маңызды деп санайды. Бұл Алтайдың әсем 
де жанға жайлы табиғаты аясында �тетін 
жеңіл атлетика бойынша оқу-жаттығу 
жиындарын емдеу-оңалту процедура-
ларымен сабақтастыруға мүмкіндік береді. 
Бұдан б�лек, 2015 жылдан бастап спорт 
аренасында Олимпиада чемпионы Ольга 
Рыпакова атындағы турнир �ткізіліп 
келеді. Аталған жарысқа World Athletics 

Continental Tour деңгейі берілген. Яғни, 
бұл спортшылар әлемдік рейтингте ұпай 
жинай алатын ең жоғары деңгейдегі сайыс 
саналады. Даңқты спортшы осы турнирдің 
мәртебесін «күміс» деңгейге дейін к�теруге 
ықпал етуді сұрады. Ол үшін жеңіл 
атлетика манежінің жабындысын жаңарту, 
сондай-ақ жүлде қорының сомасын 
арттыру қажет. Мемлекет басшысы 
Премьер-Министрдің орынбасары Тамара 
Дүйсенова мен ШҚО әкімі Ермек 
К�шербаевқа аталған мәселені бақылауға 
алуды тапсырды.

Содан кейін Президент спортшы-
лармен әңгімелесіп, мемлекет спорт ин-
фра құрылымын жақсартуға ерекше к�ңіл 
б�летінін атап �тті.

– Мұнда балалардың футбол ойнай-
тынын, жеңіл атлеттердің жаттығатынын 
к�ріп отырмын. ?рине, спортпен айналысу 
керек, сондай-ақ саламатты �мір салтын 
ұстанған ж�н. Мен спортты да мытуға баса 
мән беремін. Баршаңыздың мықты 
спортшы болуларыңызға, қоғам ның басқа 
да салаларында жетістікке жетулеріңізге 
тілектеспін. Басты міндет – еліміздің 
лайықты азаматы болу. Сіздерді мықты 
маман, Олимпиада чемпионы, спортта 
үлкен жетістікке жеткен бапкер жаттық-
тыра ды. Сондықтан үлгі алатын адам-
дарыңыз бар, – деді Мемлекет бас шысы.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт 
Тоқаев қа жергілікті жеңіл атлеттердің 
басты жетістіктері ж�нінде мәлімет 
берілді. Атап айтқанда, 2023 жылы 
Астанада �ткен Азия чемпионатында 
Надежда Дубовицкая әйелдер арасында 
биіктікке қарғып секіруден алтын медальға 
ие болды. Жақында Тегеранда �ткен жеңіл 
атлетикадан XI Азия чемпионатында 
Елизавета Матвеева жеңімпаз атанды. Ал 
�ткен жылғы VI Республикалық спар-
такиадада аймақтың жеңіл атлетика құра-
масы жалпыкомандалық есепте бірінші 
орын алды.

Мемлекет басшысы 9скемен қаласын-
дағы Үстел теннисі орталығының жұмысы-
мен танысты.

Президентке берілген мәліметке 
сәйкес, орталық үстел теннисі бойынша 
облыстағы балалар мен жас�спірімдерге 
арналған олимпиадалық резерв спорт 
мектебінің базасында құрылған. Мұнда ірі 
жарыстар, бұқаралық спорт шаралары мен 
оқу-жаттығу жиындары �ткізіледі. Сон-
дай-ақ инваклуб спортшылары, «Үміт» 
балалар үйінің тәрбиеленушілері үшін 
кә сіби дәрістер, шоудаун (к�зі нашар к�-
ретіндерге арналған үстел теннисі) ұйым-
дас тырылады.

Ғимарат кәсіби теннис үстелдерімен 
және басқа да спорт құралдарымен 
жабдық талған. Орталықта спортшылардың 
жарыстардан кейін және жарақат алған 
кезде физиотерапия ем-шараларын алып, 
қайта қалыпқа келуі үшін арнайы құрыл-
ғылармен жабдықталған дәрігерлік-дене-
шынықтыру диспансері бар.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа спорттың 
осы түрі бойынша �ңірдің жетістіктері 
туралы мәлімет берілді. Мысалы, �ткен 
жылы облыс командасы Қазақстанның 
ашық чемпионатында жеңімпаз атанған.

Сонымен қатар Президентке тәжірибе 
алмасып, спорттық шеберлігін шыңдау 
үшін Үстел теннисі академиясын құру 
жоспарланып отырғаны ж�нінде баян-
далды.

Мемлекет басшысы спорт ареналарын 
аралап к�ріп, «Үміт» балалар үйінің тәр-
биеленушілерімен с�йлесті. Президент 
облыс әкіміне аталған мекеменің жағ-
дайын ерекше бақылауда ұстауды және 
тәрбиеленушілерді тұрғын үймен қамтама-
сыз етуді тапсырды.

– Сіздермен жүздескеніме қуаныш-
тымын. Ал орталыққа келер болсақ, ол, 
шын мәнінде, жүйелі жұмыс істеп жатыр. 
Жалпы, үстел теннисімен шұғылдану 
адами қасиеттер мен спорттық дағдыларды 
дамыту тұрғысынан пайдалы, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев орталыққа 
автобус сыйлап, жас спортшыларға табыс 
тіледі.

Сенат Спикері Мәулен 
>шімбаевты� т"ра*алы*ы-
мен палата бюросыны� 
оты  рысы "тті. Онда 29 а�-
пан к+ні болатын Сенат 
оты  рысыны� к+н тәртібі 
бекітілді.

Соған сәйкес, алдағы бей-
сенбіде сенаторлар «Қазақстан 
Республикасының кейбір заң-
нама лық актілеріне бизнес жүр-
гізу мәселелері бойынша �згеріс-
тер мен толықтырулар енгізу 
тура лы» заңды екінші оқылымда 
қарайды. Бұл заң кәсіпкерлік 
қызмет саласындағы заңнаманы 
жетілдіру және бизнесті дамыту 
үшін қолайлы жағдайлар жасау 
мақсатымен әзірленген.

Құжат нормалары мемлекеттік 
бақылау мен қадағалау нысан-
дарын ретке келтіруге, кәсіпкерлік 
қызметті жүргізуге және дамытуға 
арналған жағдайларды жақсар-
туға, Мемлекет басшысының 
жекелеген тапсырмаларын іске 
асыруға арналған.

Сонымен қатар Сенат отыры-
сында «Халықаралық су ағын-
дарын кеме қатынасынан басқаша 
пайдалану түрлерінің құқығы 
туралы конвенцияны рати фика-
циялау туралы» заң қаралады. 
Кон венция – жерүсті және жер-
асты суларын әділ және тұрақты 
басқаруға ықпал етудің жаһандық 
құқықтық тетігі. Олардың б�лік-
тері әртүрлі мемлекетте кез десе-
тінін атап �ткен ж�н.

Сондай-ақ «2014 жылғы 23 
желтоқсандағы Еуразиялық эко-
номикалық одақ шеңберінде ме-

дициналық бұйымдар (меди цина-
лық мақсаттағы бұйымдар мен 
медициналық техника) ай налы-
сының бірыңғай қағидаттары мен 
қағидалары туралы келісімге �з-
ге ріс енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау туралы» заң да 
палата отырысының күн тәртібіне 
шығарылды. Аталған құжат тиісті 
саладағы заңнаманы жетілдіруге 
бағытталған.

Одан б�лек,  бюро отырысында 
Мәжілістен келіп түскен заңдар 
Сенаттың тұрақты комитеттеріне 
б�лініп берілді.

ГОЛОВКИН 
ЖАҢА ҚЫЗМЕТКЕ КЕЛДІ
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 Форум�а Шы�ыс �аза�стан облысы 
бойынша барлы�ы 155 «AMANAT» бас-
тауыш партия "йымыны# т$ра�алары 
�атысты. Б%гінде облыс бойынша партия 
м%шелеріні# басым б$лігін білім беру 
мен $неркәсіп саласыны# $кілдері �"рап 
отыр. 

Бастауыш партия ұйымдары – партияның 
негізгі күші екені белгілі. �ңірде мыңдаған 
партия мүшелері партияның қоғамдық саяси 
�міріне белсене араласып келеді.  

«AMANAT» партияның сайлауалды бағ-
дарламасын жүзеге асыруға  арналған Жол 
картасының орындалуы бойынша облыстық 
филиалдың т�рағасы Сайрангүл Жұмаділова 
толықтай баяндап �тті. 

«Сайлау науқаны кезінде біз партияның 2023-
2027 жылдарға арналған сайлауалды бағдарламасын 
белсенді талқыладық. Сайлау алдындағы бағ-
дарламаны іске асыру үшін облыстық Жол картасы 
әзірленді. �ңір экономикасын дамыту, �мір 
сүру сапасын арттыру, экологиялық жағдайды 
жақсарту сияқты бірқатар мәселе қамтылды. 
Жол картасының орындалуын қамтамасыз ету 
мақсатында барлық деңгейдегі мәслихаттағы 
депутат әр тармақ бойынша жауапты болып 

бекітілді. Біз үшін сайлауалды бағдарламаны 
сапалы орындау басты мақсат болмақ», – деді 
Сайрангүл Жұмаділова. 

Ал бастауыш партия ұйымының партиялық 
жобаларды іске асыру аясындағы қызметі туралы 
Зайсан аудандық филиалының №4 бастауыш 
партия ұйымының т�рағасы Қазырхан Ерлік 
тәжірибесімен б�лісті.

– «AMANAT» партиясының «Ардагерлерді 
ардақтайық», «Бақытты отбасы» жобалары 
аясында �з округімізге қарасты ардагерлер 
және к�пбалалы аналармен кездесулер �ткізіп 
партия жарнасынан қайтарылған 20% ақшаны 
партия жанынан құрылған комиссия шешіммен 
әлеуметтік күн к�рісі т�мен отбасыларына к�мек 
к�рсетуге жұмсап отырамыз. Бұл �з кезегінде 
партияның басқада іс-шараларына белсенді 
қатысудамыз», – дейді Қазырхан Ерлік. 

Панельдік секцияда форум қатысушылары 
арнайы лекторларға сұрақтар қойып, бастауыш 
партия ұйымдарының жұмысын одан әрі 
жетілдірудің жолдарын талқылады. Сонымен 
қатар форум барысында партия қатарына жаңадан 
қабылданған мүшелерге партияның т�с белгілері 
мен билеттері табысталып, бірқатар белсенді 
бастауыш партия ұйымдарының жетекшілері 
марапатталды.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев «;ділетті 
Қазақстанның экономикалық бағдары» 
атты  Жолдауында суды жүйесіз пайдалануға 
мүлде болмайтынын баса айтқан болатын. 
Мемлекет басшысы Үкіметке энергетикалық 
тиімділік саясатын түбегейлі қайта қарауды 
тапсырды.  

Кездесуде жастар осы мәселеге кеңінен 
тоқталып, ең қымбат ресурстарды дұрыс 
пайдалануды, есепсіз шығынға қатаң бақылау 
қажет екенін айтты. Сонымен қатар экологиялық 
мәдениетті кеңінен насихаттады. 

Университеттің 1-курс студенті Аделина 
Жұмашева су мәселесіне алаңдаушылығын 
білдіре отырып су тапшылығының алдын алу 
барысындағы жұмыстар туралы сұрақты ортаға 
тастады.   

Кездесуде экокеңесші, EcoMADENIET 
компаниясының директоры Айман Сексенова 
ауызсуды үнемді пайдаланудың тиімділігін 

жан-жақты түсіндіріп жастардың к�кейіндегі 
сауалдың түйінін тарқатты.   

«Сарапшылардың пайымдауынша, Қазақстан 
2050 жылға қарай суға �те мұқтаж елдердің 
санатына кіруі мүмкін. Аталған мәселені �ркениет 
жолымен шешу үшін суды үнемдеп пайдалануымыз 
қажет. Мәселен, тіс тазалап жатқанда суды �шіріп 
қойыңыз. Осылай суды үнемдеп қана қоймай, 
қор шаған ортаға зияныңызды да тигізбейсіз», –
дей отырып ауызсуды үнемдеу осы сияқы 
қарапайым қағидалардан басталатындығын 
атап �тті Айман Сексенова.  

Ол жастарға экологиялық мәдениетті 
сақтаудың маңыздылығы жайлы да ақпарат 
берді. Экологтер қоршаған ортаны ластамау 
мақсатында күнделікті ішіп жүрген түрлі сусынның 
пластикалық б�телкесін қайта �ңдеу үшін 
Фандомат автоматтарын қолдану қажет екенін 
айтып жастарды қоршаған ортаны қорғауға 
шақырды.

Атырауда со#�ы кездері кәріз 
ж%йесіне �атысты мәселелер к$-
бейіп барады. Осыдан біраз б"рын 
орталы� кәріз ж%йесі жарылып, 
�аланы# �а� ортасында�ы «Н"рсая» 
ы�шамауданы т"р�ындары %ш к%н 
бойы сусыз отырса, �ала ма#ын-
да�ы Сары�амыс т"р�ындарын кә-
різ бен жерасты суы проблемасы 
титы�татып отыр.         

Атыраудың іргесінде отырған 
«Жұлдыз» ықшамауданында т�тенше 
жағдай да жарияланды. Үйлерін су шайып, 
әб ден ығыры шыққан тұрғындар 
«Билік бір амалын қылса» дейді. ;зірге 
нақтысы,  т�тенше жағдай екі айға дейін 
жалғасады. 

Қаланың шуынан қашып, �з алдына 
жер үй салып, қоныстанғанына 20 жылға 
жуықтаған «Жұлдыз-1» ықшамауданы 
тұрғындары біраз уақыттан бері кілкіген 
сумен алысып келеді. Тиыннан тиын құрап, 
еңбектеніп салған баспаналардың қабырғасы 
с�гіліп, к�гергенін айтпағанда, еденді 
түгел су басып кетіп жатыр.  «Кезінде жер 
берілген уақытта бүкіл инфрақұрылыммен 
бірге жарық, су, газ, телефонды қосты ғой. 
Судың кіретін жолын жасады. Енді  неге 
оның шығатын жолын істемеген? Шыны 

керек, үйлеріміз су үстінде тұр, к�ктемде 
бау-бақшамыз шіріп кетті. Жазда кеуіп үл-
гермеген су шіріп, антисанитарлық жағ дай 
қалыптасты», – дейді «Жұлдыз-1» тұрғыны 
Айгүл Досқалиева.

Мамандардың айтуынша, жерасты 
суының к�терілуіне тұрғын үйлер аула сын-
дағы түбі тесік кәріз құдығы әсер етіп тұр. 
Кәріз жүйесі болмаған соң тұр ғындар осындай 
амалмен күн к�ріп кел ген. Мамандар бүгінде 
қауіп т�нген ау мақ  тың к�лемі 21 гектардан 
асқанын ай та ды. Онда 200-ден астам учаске 
бар. Қа ла билігі қазір 4 метрлік тереңдікке 
ине  сүзгі орнатқан. Сол арқылы тәулігіне 
100 тоннадай жерасты суын шығарып жатыр. 

Кәріз суының азабын к�ріп отырған 
ықшамаудандардың бірі – қаланың қақ 
ортасындағы Сарықамыс ауылы. Осы 
ауылдың тұрғыны Ернат Жиенбаев кілкіген 
судан үйдің едені сыз тартып, қабырғасы 
үгітіліп жатқанын айтады. «Үйге ж�ндеу 
жасау мәселені шешпейді. Бір кездері �з 
күшімізбен отырғызған тал-к�шетіміздің де 
тұқылы қалмады», – дейді ол. Сондықтан да 
тұрғындар септиктегі суды соратын вакуум 
к�лігінің рейстеріне әкімдік демеушілікпен 
к�мек к�рсетсе дейді. 

Сарықамыс ауылының тұрғындары 
айына үш-т�рт рет кәріз суын сорғызу 
үшін кемінде 40 мың теңге т�лейді екен. 

Қарапайым жалақыға қарап отырған 
қоңырқай тіршілік иелері үшін бұл аз 
қаржы емес. Тұрғындардың басым б�лігі бұл 
жағдайдың басталғанына он жылға жуық 
уақыт �ткенін айтып, мұң шағып отыр. 

Ауыл тұрғындары жерасты суы 
дең гейінің к�теріліп жатқанына да 
алаңдаулы. 

Осыдан 14-15 жыл бұрын жерасты 
суының к�лемі жер бетінен екі метрге 
дейінгі тереңдікте болған еді. 2015 жылдың 
к�ктеміндегі н�сер жауынның салдарынан 
үйлерді су басып, тіпті жерасты суының 
деңгейі де күтпеген жерден к�теріліп кетті. 
Қазір құрт-құмырсқаға дейін ылғалдан 
қашып, үйдің ішіне тығылатынды шығарды. 
Ауламызға еккен аз-мұз бау-бақшаның халін 
айтпасақ та түсінікті. Ал күн суытқанда 
аулалардағы су мұз болып қатып, әсіресе 
балалар мен үлкендердің жүріп-тұруына 
қиындық туғызды. Тіпті, аулаға қатқан 
мұзды ойып,  шығарып тастамақ болған  
Сарықамыстың бір тұрғыны тайып құлап, 
денсаулығына зақым  келтіріп  алған. 
Мұның барлығы жағдайдың қаншалықты 
күрделі екенін к�рсетсе керек.

Атырау қаласы әкімінің орынбасары 
Ерболат Омаровтың айтуынша, инесүзгі 
орнату – мәселенің түпкілікті шешімі 
емес. «;рі қарай жұмысты жетілдіру үшін 

жобалық-сметалық құжаттама жасақталуда. 
Кәріз жүйелерін жүргізу үшін қажетті 
жобалық құжаттама маусым-шілде айында 
мемлекеттік сараптамадан шығуы керек.  
Содан кейін мердігер мекеме анықталып, 
жұмыстар басталатын болады», – дейді 
Ерболат Омаров. 

;кімдік қазір осындай инесүзгі әдісімен 
2 ай жұмыс істеп к�руге бекініп отыр. 

«Ауылдық округ арқылы қаражат 
сұрау жұмыстары жүргізіледі. Қаржы 
б�ліміне ұсыныс беріліп, соның нәтижесін 
күтіп отырмыз. Гидрогеолог немесе басқа 
да мамандардың пікіріне сүйеніп, екі 
айдың к�лемінде тиімді нәтижеге жетуді 
к�здейміз. Сонда одан арғы жұмыс бағыты 
белгілі болады. Мәселені облыс және қала 
әкімдері жіті бақылауда ұстап отыр, – деді 
Атырау қалалық тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы және тұрғын үй инспекциясы 
б�лімінің басшысы Қайрат Хабиев.

Гидролог мамандардың айтуынша, күз 
мезгілінде жерасты суының деңгейі аз да 
болса т�мендейді екен. Норма бойынша, 
оның деңгейі 2 метрден т�мен болуы керек. 
Ал Жұлдызда 80 сантиметрден су шығып 
жатыр. �зіміз к�ргендей, үйдің іргетасы 
мен қабырғалары суланып, құлауға шақ 
тұр. Күз бен қыста аса қауіпті болмауы 
мүмкін. Бірақ күн жылығанда жағдай 
ушығып кетеді. 

Қала билігі Жұлдыздың да, Сарықамыс 
ауылы тұрғындарының да проблемасы 
күрделі екенін мойындап отыр. Бірақ нақты 

шешім қабылдау, кәріз жүйелерін жүргізу 
үшін қағаз жүзіндегі процедуралар толықтай 
атқарылуы керек. ;зірге тұрғындардың 
шыдамдылық танытып, күтуден басқа 
амалы болмай тұр.

Осы жерде қосарымыз, кәріз жүйесі 
проблемасы  Жұлдыз не Сарықамыс 
ауылда рында ғана емес. Бұл проблемамен 
қазір қаланың к�птеген ықшамауданы да 
бетпе-бет келіп отыр. Олардың қатарында 
«Нұрсая» ықшамауданы, Сәтбаев даңғылы 
да бар. 

 Ринат Ізмұханов – Сәтбаев даңғы лындағы 
19 А үйінің тұрғыны. Нәжіс аралас су Ринат 
тұратын үйдің жерт�лесін «басып алған». 
«Кәріз бойындағы проблемалар біз үшін 
жаңалық емес еді. Бірақ осы қыстағы ауа 
райының қолайсыздығы әбден шаршатып 
жіберді. Шамадан тыс түскен жауын-
шашын, оған қоса еріген қар суы к�шенің 
түкпір-түкпірінен кәрізге ағып, салдарынан 
біздің үйлеріміз нәжістің астында қалды. 
Жерт�ледегі мүңкіген сасық иіс демалуға 
мүмкіндік бермейді. Жерт�ле толған сасық 
су салдарынан электр тогы да істен шығып 
жатыр. Себебі біздің үйлерге электр тогы 
жерт�ле арқылы жалғанған» дейді ол. 

Жаз болса қамыс �рті, күз, қыс мез-
гіл дерінде жауын-шашын, кәріз суымен 
алысатын  атыраулықтар проблеманы 
шешудің амалын іздейді.

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

БАСТАУЫШ ПАРТИЯ 
ҰЙЫМДАРЫНЫҢ 
ФОРУМЫ  ӨТТІ

ЖАСТАР – 
ДИАЛОГ АЛАҢЫНДА

АТЫРАУДА КӘРІЗ ЖҮЙЕСІ СЫР БЕРДІ

 Bir Tolqynda диалог ала#ында жастар энергия �ауіпсіздігі мен су тапшылы�ы 
та�ырыбын тал�ылады. Іс-шараны «AMANAT» партиясы жанында�ы «Жастар Рухы» 
жастар �анатыны# А�т$бе облысты� филиалы �.Ж"банов атында�ы А�т$бе $#ірлік 
университетімен бірігіп "йымдастырды. 

Ерлан АЛТЫБАЕВ (фото)
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дей алмаймын. 
йткені мұнай бағасы 
тұрақты, экономиканы әр тараптандыру 
актуалдығын жоғалтпаса да, бұл бағыттағы 
жұмыс қарқыны бәсең.

– Елімізді экономиканы әртараптандыру 
жолына түсті деп айта аламыз ба?

– Экономиканы әртараптандыру тек 
қағаз жүзінде жүзеге асырылып жатыр. Ал 

керек. Демек, эко но   миканы қалыпты 
деңгейде әр та  раптандыру үшін бізге тағы 
кемінде 5-10 жыл қажет. 

– Мұнайға тәуелділіктен арылу туралы 
аз пікірталас болған жоқ.  Жалпы, еліміздің 
экономикалық ерекшеліктерін ескерсек, бұл 
іс жүзінде қаншалықты мүмкін?

– Мұнайға тәуелділіктен арылу жо-
лында жасалып жатқан жобалардан тез 
нәтиже күтудің қажеті жоқ. Мұнай – бұл 
экономикамыздың қуатты драйвері. Бұл 
әрқашан біздің қосалқы нұсқамыз болуы 
керек. Бірақ мұнайды шикізат түрінде емес, 
мұнай химиясы, оның ішінде мұнай )нім  -
дері, газ экспортына басымдық бер  геніміз 
ж)н. Неге біз осы уақытқа дейін ши кізат 
экс портына қызығушылық таныт  тық деген 
заңды сұрақ туындайды. 
йткені шикізатты 
оффшорлық аймаққа шығарып, одан әрі 
қымбат бағада экспорттайды. Бұл елден 
ақша шығарудың бір амалы болды. /рине, 
қазір мұндай жүйеге арқа сүйемеген абзал.

– Отандық бизнестің жағдайы қалай? 
Кәсіпкерлерді қолдау мақсатында берілетін 
гранттар мен жеңілдетілген несиелер, суб-
сидиялардан нәтиже бар ма?

Расул РЫСМАМБЕТОВ, 
экономист:

Елімізде ша�ын және орта 
бизнес саласында ж�мыспен 
"амтыл�андар саны 4,3 млн 
адам�а жетіп отыр. Б�л – 
республикада�ы е%бекке 
жарамды азаматтарды% 45%-ы 
деген к*рсеткіш.

Шағын және орта бизнес – ел эко-
номикасының маңызды секторы. Саланың 
мемлекетке қосқан үлесі ЖІ
-дегі к)рсет -
кішінен к)рінеді. Ресми дерек бойынша, 
былтырғы жылдың 9 айында ШОБ-тың 
жалпы ішкі )німдегі үлесі 36,5%-ға артқан.

Соңғы жылдары жалпы ШОБ )сімі 
байқалды (тіркелген, жұмыс істеп тұрған 
кәсіпорындар саны, жұмыспен қамтылған 
халық саны, )нім шығару к)лемі). Ұлттық 
статистика бюросының 2024 жылғы 
1 ақпанындағы дерегіне сүйенсек, респуб -
ликада тіркелген ШОБ субьектілерінің 
саны – 2 186 275. Оның ішінде қазір жұмыс 
істеп тұрғаны – 2 020 036.

Freedom Finance Global сарапшылары 
2023 жылы аталған сектордағы қызмет-
керлердің саны )скенін хабарлады. /сі-
ресе, құрылыс пен )неркәсіп салала  рын -
дағы шағын компаниялар  жұ    мыс               шы-  
   ла рын к)бейткені байқалған. Аймақтар 
арасында Маңғыстау, Ақт)бе облыстарында 
кәсіпкерлердің персоналға деген сұранысы 
)сіп келеді. Бүгінде Ақт)бе облысында 
кәсіпкерлік саласында 92,1 мың адам 
тіркеліп, оның ішінде 83,8 мың адам жұ -
мыс істеп тұр. 
ңірде жалпы, шағын және 
орта кәсіпкерлік саласында 172,7 мың адам 
жұмыспен қамтылған. Облыстық кәсіп  -
керлік басқармасының басшысы Алмас 

Салықбаевтың с)зінше, ШОБ субьек-
тілерінің артуына мемлекеттік және 
)ңірлік бағдарламалардың тиімді жұмысы 
әсер еткен. 

«Былтыр шағын және орта кәсіпкерлік 
саласын дамыту бойынша «
ркен» )ңірлік 
бағдарламасы іске қосылды. Бағдарламада 
Хромтау моноқаласының кәсіпкерлеріне 
кредит беру к)зделген. 
ңірлік бағдарлама 
облыстық бюджет, «Даму» кәсіпкерлікті 
дамыту қоры» АҚ және «Қазхром»ТҰК» 
АҚ есебінен қаржыландырылады. Оның 
ішінде облыстық бюджеттен – 500,0 млн 
теңге, Даму қорынан –1,0 млрд теңге, 
Қазхром есебінен – 500,0 млн теңге қарас-
   тырылған. Жалпы, бағдарлама бюджеті – 
2,0 млрд теңгені құрап отыр», – дейді 
А. Са         лықбаев. 

Дегенмен )ңірлер б)лінісінде шағын 
кәсіпкерлік үлесінің к)лемі әрқалай. 
Мәселен, Алматы қаласында ШОБ иеле  -
рінің 16%-ы қызметкерлерін қысқар-
тыпты. Кейбір облыста кадр саны )з -
геріссіз қал ған. 

Кәсіпкерлердің айтуынша, қолда-
ныстағы салық түрлері бойынша бірқатар 
проблема бар. Ең алдымен, )з ісін енді 
бастаған кәсіпкерлерге жоғары жүктеме )те 
ауыр тиіп отыр. ШОБ қоғамдастығының 
)кілі, Салық кодексін реформалау ж)нін   -
дегі топтың басшысы, кәсіпкер Берік Зайы-
     ровтың айтуынша ең т)менгі түсімдер 
кезінде де ЖК-ны міндетті түрде ашу, айына 
100 000 тең ге түсімнен 18 200 теңге сома        -
сында әлеуметтік т)лемдер мен салық тарды 
т)лету талабы тым ауыр. «/сіресе, қол-
даныс тағы талап бойынша жаңадан жұмыс 
бастаған аза    маттан түсім сомасының 18%-
ын т)леу талап етіледі. Осыған байланысты 
)зін-)зі жұмыспен қамтығандар ЖК  

ашқысы кел мейді. Екіншіден, ҚҚС бо -
йынша 20 000 АЕК т)мен шегі, ҚҚС есепке 
қою кезінде шағын бизнеске жоғары 
жүктеме (3% табыс салығы + 12% ҚҚС = 
15%), бұл кәсіп    керлерді бизнесті б)лшек  -
теуге немесе чек бермеуге итермелейді», – 
дейді ол. 

Б.Зайыровтың с)зінше, к)бінесе 
түсінбеушілік салдарынан ҚҚС шегінен 
асқан кәсіпкерлерге қатысты шекті 
айналымнан 15% м)лшерінде ҚҚС бойын-
  ша шекті асырғаны үшін айыппұлдар 
салынып жатады. Мұндай айыппұлддардың 
жалпы сомасы 2020-2022 жылдары арала    -
ғында – 16,6 млрд теңгені құраған. «Б)лшек 
сауда салығы бойынша қызмет түрлеріне 
шектеу қойылған, жеңілдетілген деклара    -
циясы бар барлық кәсіпкерлер б)лшек 
салыққа ауыса алмайды. Еңбекақы т)леу 
қорына да жоғары жүктеме 1,5-39% аралы-
 ғын     да. Соның салдарынан әлеуметтік 

т)лем   дерді т)леу, жалақыны конвертпен 
беру секілді әрекеттер болады», –дейді 
қоғамдастық )кілі. 

Осыған байланысты ШОБ-тың арнайы 
салық режимдері бойынша Салық кодексін 
реформалау ж)ніндегі топ барлық ШОБ 
үшін (жер қойнауын пайдаланушыларды, 
қаржылық қызметтерді және акциздік )нім-
дерді қоспағанда) түсімнен 3% к)ле    мінде бір 
бірыңғай салық белгіленсін, барлық ШОБ 
ҚҚС-тан босатылсын деген ұсыныс айтып 
отыр. Олардың уәжінше, ҚҚС тек тауарлар 
мен қызметтер импорты кезінде қалды  -
рылсын. «
зін-)зі жұмыспен қамтығандар 
үшін бұл 3%-ға зейнетақы т)лемдері, әлеу-
меттік т)лемдер және әлеу меттік меди-
циналық сақтандыру кіреді. Барлық ШОБ 
үшін жалақыдан 20% м)лшерінде бірыңғай 
т)лем белгіленсін. Яғни, қара пайым тәсіл, 
барлығы салық т)лейді, ал бюджет ештеңе 
жоғалтпайды (2022 жылғы статистика к)р-

сеткендей, бюджет Қазақ  станның бар лық 
бизнесінен 3% алады). Са лық органдары 
барлық күш-жігерін шекара ны қорғауға 
бағыттайды, осылайша барлық тауар ашық, 
айқын түрде )теді» дейді олар. 

Ал Экономикалық зерттеулер институ -
тының сарапшысы Дарина Кеңес кәсіп-
керлік субьектілері үшін қолданы латын 
критерийлерге түзету енгізу қажет деп 
санайды. «Заңнамамға сәйкес кәсіпкерлік 
субъектілеріне 2 критерий қолданылады: 
орташа жылдық сан және орташа жылдық 
табыс. Бұл критерийлер 2015 жылы белгі лен-
    ді және 8 жылдан бері оларға еш түзету  лер 
енгізілмеді. Яғни, шағын және орта 
кәсіпкерлік субъектілері үшін критерий  лерді 
т)мендету қажеттігі анық. Жылдық орташа 
кіріс бойынша лимиттер ШОБ субъектіле  -
рінің ең к)п шоғырлануы орна   лас       қан 
деңгейге дейін 1,5 есе т)мендеген жағдайда, 
микробизнес субъектілерінің саны шамамен 
2%-ға, шағын бизнес саны шамамен 4%-ға, 
ал орта бизнес шамамен 30%-ға артады деп 
күтіледі. Мәселенің маңызын ескере отырып, 
бұл жұмысты барлық мемлекеттік орган -
дармен, бизнес-қауымдастықтармен және 
жұртшылықпен бірлесіп жүргізу қажет деп 
санаймын», – дейді сарапшы. 

Дүниежүзілік банктің Doing Business 
рейтингінде Жаңа Зеландия кәсіпкерлікті 
жүргізуде тиімді әрі оңай әдіс қолданған 
елдің бірі деп аталды. 

2020 жылғы пандемиядан кейін Жаңа 
Зеландия кәсіпкерлерді қолдаудың цифр-
лық бағдарламасына 44 млн доллар инвес-
тиция салған. Оңтүстік Кореяда шағын 
және орта бизнес экспорттық кіріс  тің 
1,7%-на (117,5 млрд долларға) дейін )суіне 
қол жеткізіпті. 

Қазақстандық мамандар бизнесті 
қолдау үшін пайданың )суін қамтамасыз 
етіп, жұмыспен қамтуға, жаңа әзірлеме-
лерді, цифрландыруды күшейту қажет 
екенін айтады. Мемлекет тарапынан қол-
дау    да басымдық жаңа нарықтарға шығуға 
мүмкіндік жасаумен )лшенуге тиіс.

Бауыржан БАЗАР

к)п. Сондықтан бизнесті қолдау құрал  -
дарын стратегиялық салалар, азық-түлік 
және тағы басқа бағыттау керек. Осы тұста 
Қы тайды мысалға келтіруге болады. Қазір 
қы тайлық электромобильдер бүкіл әлемге 
танымал. /рине, сапасы сын к)тере ме, 
бұл – екінші мәселе, дегенмен нарықты 
жаулап алғаны жасырын емес. Қытай үкі-
меті осыған дейін электромобиль )ндіру -
шілердің барлық к)ліктеріне субсидия 
б)лді. Араға екі-үш жыл салып толық заряд-
пен 200 шақырымнан астам жол жүре 
алатын к)ліктерді ғана субсидиялаймыз 
деді. Осылайша, нарық ойыншылары ірік-
теліп, жүз шақты ғана к)лік жасаушы қал-
ды. Ал қазір нарықта бір зарядпен 600 ша -
қырым жүре алатын қытайлық к)лік тер 
к)п. Сондықтан субсидияларды да дұрыс 
басқару керек. Субсидия қажет, тек кімді 
қолдау керектігін түсіну маңызды. 

– Ал біздің жағдайымызда нақты қай 
салаларды қолдаған ж1н? 

– Біздің экономикамыз біртекті әрі 
ұсақ тауар )ндіруші к)п. Екіншіден, 
құрылыс материалдарын )ндіру қажет. 

йткені біз әрлеу материалдарына зәру -
міз. Қазақстанда керамикалық плитка-
лар, сан техника секілді құрылысқа қажет-
ті к)птеген дүние жет кіліксіз. Сол себепті 
біз кем де генде им   портты алмастыра ала-
тын )нді рушілерді қолдауымыз керек.

Одан б)лек, ауыл шаруашылығы, әлеу-
меттік маңызы бар секторлар мен үлкен 
капиталды қажет ететін салаларға міндетті 
түрде мемлекеттік қолдау қажет. Мысалы, 
зауыттарға, инфрақұрылым құрылысы ау-
қымды инвестицияларға мұқтаж. 

– Отандық 1ндірушілер Дүниежүзілік сауда 
ұйымы мен Кедендік одақ талаптарына т1теп 
бере алмайды деген пікірге қалай қарайсыз?

– Нарыққа жаңадан шыққан к)птеген 
қазақстандық компаниялар тауарларын 
халықаралық ISO және барлық сапа стан -
дарттары бойынша шетелге экспорттайды. 
Бізде ештеңе жоқ емес, керісінше, жақын 
орналасқан – Ресей, 
збекстан, Шығыс 
Еуропа секілді )зге елдерден )німін іздеп 
келетін отандық )ндірушілеріміз к)п. 
Дегенмен бізге талаптары қатаң ішкі стан-
дарттар керек. Бұл – бір күннің жұмысы емес, 
үлкен миссия. Ол үшін үш-бес жыл бойы 
стандарттарды бірте-бірте енгізіп, жәймен 
алға жылжыту керек. Одан трагедия жасаудың 
қажеті жоқ. Себебі бізде әлі де болса сапа 
нашар. Тек )з стандарттарымызды енгізу үшін 
жұмыс істеген абзал. Жоғарыда айтып 
)ткенімдей, елімізде жақсы жұмыс істейтін, 
барлық халықаралық стандарт тарды 
сақтайтын к)птеген компания бар. Мәселен, 

Алматыда желдеткіштер жасап шығаратын 
зауыт бүкіл әлем бойынша клиенттеріне 
)німін жеткізіп, жап-жақсы жұмыс істеуде. 
Ең бастысы, ішкі стандарттар сыртқы 
стандарттарға қарағанда қатал бол ғаны 
дұрыс. Сонда ғана сапаны жақсарта аламыз. 

– Қазір нарықта ресейлік және қытайлық 
компаниялар жеткілікті деген пікір бар. Бұл 
қаншалықты шындық? Олардың қатысуы 
біздің экономикаға не береді?

– Біріншіден, шетелдік компаниялар 
келуі үшін жақсы жағдай жасалуы қажет. 
Екіншіден, бақуатты, заманауи жабдық  -
талған ауқымды компаниялардың келгені 
бізге де тиімді. Бірақ күн тәртібінде бізге 
қытайлық, к)ршілес ресейлік немесе 
амери  калық компания қажет деген сауал 
тұрған жоқ. Ол үшін ең әуелі біз отандық 
нарықта кімді к)ргіміз келеді деген сұраққа 
жауабымызды айқындап алуымыз керек. 
Сонымен қатар алдағы уақытта Үкімет 
ертеңгі имиджіміздің қандай болатынын 
анық к)руі керек. Кез келген инвестор бізге 
сәйкес келмейді. Бізге бақуатты болмаса да, 
кем дегенде жақсы инженерлік жүйесімен, 
сапалы жабдықтары бар инвестор келгені 
дұрыс және әлемдік нарықтағы үлесі ау   -
қымды болғаны лазым. Түптеп келгенде 
елімізде жұмыс істеу қиынға соғатын )з ин-
 весторларымыз да )те к)п. 
йткені отандық 
нарықта белгілі бір тәртіп жоқ, ішкі рет-
теушілері к)п. Сондықтан жергілікті инвес-
торларға басымдық берген ж)н. 

– Мемлекет қазір нарықты ынталан-
дырумен салыстырғанда, әлеуметтік қол   дау ға 
к1п қаражат жұмсап отыр деп айта аламыз ба?  

– Мемлекет – жеке компания емес. Бұл 
жерде адам ауырып қалғаны немесе нашар 
жұмыс істегені үшін жұмыстан шығара 
алмайсыз. Мемлекеттің корпоративті сек -
тордан түбегейлі айырмашылығы да осын -
да. Сондықтан әлеуметтік қолдау бұл бізді 
адам ретінде ерекшелеп, басы бүтін қоғам 
етеді. Оның ежелден келе жатқан тарихи 
тамыры бар. Күш-қуаты бойында тұрған 
адамдар әлсіз, к)мекке зәру азамат тарға 
қамқорлық жасаған. Сондықтан бюджеттің 
жартысына жуығы әлеуметтік салаға, атау-
лы әлеуметтік к)мек және тағы басқа шы -
ғындарға бағытталып жатқаны орынды-ақ. 
Ал оның тиімділігі б)лек әң  гіме. Бізде мем-
 лекеттік аппарат қызмет  керлерінің )зі әлеу-
меттік к)мекке қол сала тын жағдайлар 
кез  де   сіп жатады. Екіншіден, қарапайым 
азаматтар да әлеуметтік к)мек алу үшін 
анықтамаларды сатып алатыны анықталған 
жайттар бар. Сондықтан мемлекет үшін 
тиімді немесе тиімсіз адам болмайды. Ең 
бастысы – қоғамдағы этика мен мораль. 
/леуметтік мәселелердің орынды шешімін 
табуы гуманизмді жоғары қоятын кез кел-
ген мемлекет үшін маңызды.

– 4ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Кәмила ЕРКІН

– Расул мырза, ең алдымен, ел экономи  -
касының құрылымына тоқтала кетсек. Қазір 
Қазақстанның ЖІ9-сі қандай секторлардан 
құралып отыр?

– ЖІ
 құрылымын анықтаудың бір  -
неше түрі бар. Дегенмен менің ойымша, 
біздегі ЖІ
-нің негізгі құрамдас б)лігі ши   -
кізат экспорты. Яғни, мұнай. Одан кейінгі 
орында металлургия )німдері, кен экспор   -
ты, мұнай химиясының базалық )німде    рінің 
экспорты және тағы басқа. Сон   дық  тан қазір 
экономиканың бірінші сала      сы – экспорт -
тық. Яғни, шикізат және бастап   қы )ңдеу – 
мұнай, газ, концентрат және түрлі метал. 
Қалған б)лігін ауыл  шаруашылық )німдері 
мен реэкспорт құ  райды. Қазір бізде, кері 
экспорт к)лемі едәуір артты. Мұның себебін 
Ресеймен арадағы сауда-саттықтың күрт 
)скенінен бағамдауға болады. Сондықтан 
қазіргі ЖІ
 құрылымын жер қойнауын 
пайдалану және сауда және ішкі опера-
циялардан құралған деп баға беруге болады. 
Бірақ қазір ең негізгі б)лігі, әрине мұнай 
)німдері құ райды.

– Үкімет былтырғы жылды қорытын-
дылай келе, ел экономикасы 5,1% 1сім 
к1рсетті деп мәлімдеді. Сіздің ойыңызша, 
бұған қандай факторлар негіз болды?

– Ең алдымен, мұның себебін сауда-
саттықтың ұлғаюынан іздесек, екіншіден, 
мұнай бағасының жоғары деңгейде тұрақ -
тануы әсер етті. Сондай-ақ былтыр мемле -
кеттік шығындар экономика )сіміне елеулі 
үлес қосқан болатын, биыл да ЖІ
-нің 
драйвері болып, бұл үрдіс жалғасын табады 
деп ойлаймын. Себебі )здеріңіз білетіндей 
Үкімет былтыр да БЖЗҚ мен Ұлттық қор-
дан белсенді түрде қаражат алды. Сон -
дықтан да біз жоғары к)рсет   кіштерге қол 
жеткіздік. Жалпы, қазіргі ахуалды түбегейлі 
)згерту үшін айтарлықтай жұмыс істелді 

Біздің экономикамыз біртекті әрі ұсақ тауар �ндіруші к�п. Екіншіден, 
құрылыс материалдарын �ндіру қажет. �йткені біз әрлеу 

материалдарына зәруміз. Қазақстанда керамикалық плиткалар, 
сан техника секілді құрылысқа қажетті к�птеген дүние жеткіліксіз. 

Сол себепті біз кем де генде импортты алмастыра алатын
 �нді рушілерді қолдауымыз керек.

– /рине, нәтиже бар. Бірақ кәсіп кер-
лердің мәселесіне к)ңіл б)лу бір б)лек, оны 
шешу бойынша нақты жұмыс атқару бір 
б)лек. Кәсіпкерлікті қолдау мақсатында 
тек қыруар қаражат б)ліп, үлкен нәтиже 
күту орынсыз. Себебі алғашқы жылы 
ашыл    ған жобалардың 90 пайызы банкротқа 
ұшырайтыны баршаға мәлім. Бұл жағдай 
біздің кәсіпкерлерді де айналып )тпейді. 
Дегенмен Үкімет одан артық әрекетке тәуе-
кел етуге мүдделі емес. Қазір қаражат жет-
кілікті. /йтсе де, к)п жағдайда б)лінген 
бюджет )з деңгейінде игерілмей қалып 
жатады. Яғни, қарапайым заттар эконо -
микасына б)лінген ақша басқа бағдарла  -
маларға жұмсалады. Бірақ құжатта оның 
барлығын қарапайым заттар эконо    мика-
сына теңестіріп жібереді. Мұндай нюанстар 

Мемлекет басшысы «Әділетті Қазақстанның экономикалық бағдары» 
атты Жолдауында: «Экономиканы әртараптандыру бұрынғыдан да маңызды 
міндетке айналуда. Бұл ретте металды терең өңдеу, мұнай-газ және көмір 
химиясы, ауыр машина жасау, уранды конверсиялау және байыту, 
автобөлшектер және тыңайтқыштар шығару сияқты бағыттарға айрықша 
назар аударған жөн. Басқаша айтсақ, жоғары деңгейде өңделген өнім 
шығаратын кластер құру керек», – деп тапсырған еді. 

Дүниежүзілік банк 2024 жылы Қазақстанның экономикалық өсімі 
3,4-4 пайыз деңгейінде болады деп болжап отыр. Экономикалық өсімнің 
былтырғыдан төмен болуына мұнай өндірісі көлемінің азаюы ықпал етеді. 
Баяндамаға сәйкес биыл да экономиканың қозғаушы күші мұнай өндірісі 
болып қала бермек.Демек, еліміз әлі де болса мұнай, газ, уран, металдар 
және басқа да та биғи ресурстардың өндірісі мен экспортына тәуелді. 
Сектордың дамуы Қазақ   станды дамушы елдердің қатарына кіруге мүмкіндік 
бергенімен, эко номиканы шикізат бағасының бағамына байлап, өнімділіктің 
негізгі драйвері болуына қолбайлау болды. Осы тұрғыда экономист Расул 
Рысмам бетов  пен қазіргі экономикамыздың құрылымы мен мұнай экспортын 
алмастыратын басты факторлары туралы әңгімелестік.

іс-жүзінде шешімін күткен мәселе к)п. 
Мәселен, еліміздегі логистика сала сын дағы 
қиындықтар шағын және орта бизнес 
тауарларының экспортын жолға қоюға 
кедергі. Алдағы уақытта біздегі кедендік 
мәселелерді қалай шешетінін к)реміз. 
Экспорт жолға қойылған күннің )зінде 
отандық )ндірушілер тауарын экспортқа 
шығаруға аса құлықты емес. 
йткені ҚҚС 
қайтару мәселесіне кезігеді. Мен білетін 100 
компанияның тек бес-алтауы ғана ҚҚС-ын 
қайтарып алады. Бір с)збен айтқанда, 
отандық кәсіпкерлер үшін экс порттау да 
соншалықты тартымды дей алмаймыз. 
Дегенмен алдағы уақытта мін детті түрде 
экономиканы әртарап     тан дыруға қадам 
жасаймыз. Алайда біз бұл ахуалға 10-20 жыл 
ішінде тап бол  ға ны  мызды естен шығармау 

ҚОЛДАУ КЕРЕКҚОЛДАУ КЕРЕК

ИМПОРТТЫИМПОРТТЫ

ӨНДІРУШІЛЕРДІӨНДІРУШІЛЕРДІ
АЛМАСТЫРАТЫНАЛМАСТЫРАТЫН

ЖЕҢІЛДІК СҰРАУ – ЖЕҢІЛДІК СҰРАУ – 
ЖЕҢІЛ ЖОЛЖЕҢІЛ ЖОЛ
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Нұрлан ҚОСАЙ

ХАЛЫҚТЫҢ СОТ БИЛІГІНЕ 
ДЕГЕН СЕНІМІН НЫҒАЙТАДЫ
Осылайша, алқабилер қарайтын қыл-

мыстардың құрамына ҚК-ның 116-ба-
бының 2, 3-б�ліктері, 335-баптың 4-б�лі-
гі, 337-баптың 4, 6-б�ліктері, 345-баптың 
4-б�лігі, 345-1-баптың 4-б�лігі, 346-бап-
тың 5, 6-б�ліктері және тағы басқалары 
қосылды. Олар – адамның ағзалары мен 
тiндерiн алып қоюға мәжбүрлеу немесе 
заңсыз алып қоюмен байланысты, балық 
ресурстарын, басқа да су жануарларын 
немесе �сiмдiктерін заңсыз алу және 
заңсыз аңшылықпен байланысты, абай-
сызда екi немесе одан да к�п адамның 
�лiмiне әкеп соққан жол-к�лік оқиғасы-
на байланысты тағы да басқа қылмыстар. 
Десе де, т�тенше жағдайлар мен жаппай 
тәртіпсіздіктер барысында жасалған адам 
�лтіру қылмысы; бейбітшілікке және 
адамзат қауіпсіздігіне қарсы, конститу-
циялық құрылыстың негіздеріне және 
мемлекеттің қауіпсіздігіне қарсы қыл-
мыс тар; террористік және экстремистік 
қылмыстар; соғыс уақытында немесе 
ұрыс жағдайында жасалған әскери қыл-
мыстар; қылмыстық топ құрамында 
жасалған қылмыстар; кәмелетке тол-
мағандардың жыныстық тиіспеушілігіне 
қарсы аса ауыр қылмыстар алқабилер 
қарауына жатпайды. Қалай болғанда да 
бұл жаңашылдықтар аталмыш институт-
ты дамытуға тың қадам екені рас.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2022 жылғы 16 наурыздағы Қа-
зақстан халқына Жолдауында «Алқаби-
лер сот т�релігін жүзеге асыруға қоғам 
�кілдерінің кеңінен қатысуына жол 
ашады. Қазақстанда алқабилер тек аса 
ауыр қылмыстар бойынша үкім шығара 
алады. Біз бұл саланы одан әрі дамытып, 
алқабилердің қарауына берілетін істердің 
санатын кеңейтеміз. Бұл жаңашылдық 
сот жүйесін демократияландыруға және 
оған қоғамның сенімін арттыруға мүм-
кіндік береді», – деп атап �ткен болатын. 
Негізінен, алқабилер соты институты 
Қазақстан Республикасының құқықтық 
жүйесінде оның қоғамдық мәртебесін 
нығайту, халықтың биліктің тәуелсіз 
тармағы ретінде соттарға сенімін нығай-
ту үшін қажет. Алқаби дегеніміз – санасы 
заң қағидаттарының ықпалынан тәуел-
сіз, қылмыс жасаған адамның кінәлі 
немесе кінәлі еместігі туралы шешім 
қабылдаған кезде тек ар-ұятты, әділдікті 
және �зінің сенімін басшылыққа алатын 
заң талабы аясында іріктеліп алынған 
адам. Осы орайда алқабидің кәсіби су-
дьямен бірігіп �з т�реліктерін айтып, 
шешім қабылдауының �зі халықтың сот 
билігіне деген сенімін нығайтады деп 
есептеймін», – дейді Ақт�бе облысының 
Қылмыстық істер ж�ніндегі мамандан-
дырылған ауданаралық сотының т�раға-
сы Алтынбек Сабыров.

Оның айтуынша, жалпы азаматтар-
дың алқабилер институты туралы түсіні-
гі бары сот процесі кезінде, яғни іріктеу 
басталған сәтте анық байқалады. Деген-
мен азаматтардың арасында алқаби бо-
лып қатысуға ықылас білдірмейтіндері 
де баршылық екен. Себебі к�бісі қыл-
мыс тық іс бойынша шешім қабылдауға 
жүрексінеді, жауапкершілікті мойнына 
алғысы келмейді. ?ртүрлі сылтаулар ай-
тып, сотқа қатыспаудың амалын іздей-
тін дері де бар. Алқабилер ж�нінде ақпа-
раттық-насихаттық жұмыстар жүргізіліп 
жатқанымен, әлі де болса ақпараттанды-
руды қажет етеді. Себебі к�птеген елді 
мекендегі халықтың алқабилер, олардың 
жұмыстары туралы к�п біле бермейтіні 
шындық. Бұл жерде жергілікті атқарушы 

Б
иылғы 1 қаңтардан бастап 
елімізде енген 
жаңашылдықтың бірі – 

алқабилер соты қарайтын 
қылмыс түрлері санының 
артқаны. Бұрын олардың 
қарайтын ісі 31 түрлі болса, 
енді 44-ке жетті. Жаңадан 
қосылған баптардағы 
қылмыстардың кейбірі бұрын 
алқабилерсіз аудандық және 
қалалық соттарда қаралатын. 
Енді бұған жаңа санат қосылды.

органмен бірігіп, басқа да қоғамдық 
ұйым дар немесе белсенділер тобы ар қы-
лы алқабилердің жұмысы, олардың қалай 
іріктелетіні және ең маңыздысы еңбек-
ақы т�ленетіні туралы толыққанды ақ-
парат таралуына жағдай жасалуы қажет. 
Сонымен қатар қазір сарапшылардың 
арасында «кеңесу б�лмесінде судьяның 
қатысуынсыз алқабилер �здері кіріп, 
шешім қабылдауы керек. ?йтпесе, бұл 
жерде судьяның ықпалы басым» деген де 
пікірлер айтылып жүр.

«?лемде алқабилер сотының 2 моделі 
бар: англосаксондық және континентал-
ды. Қазақстан романо-германдық құқық 
жүйесін басшылыққа алатындықтан, 
еліміздегі алқабилер соты континентал-
ды үлгіге жатады. Англосаксондық үлгі-
де шешімді кәсіпқой судьяның қаты-
суынсыз, алқабилер алқасы кеңесу б�л-
месінде қабылдайды. Біздің Қылмыс-
тық-процессуалды кодексте алқабидің 
құқықтары мен міндеттері нақты к�р-
сетілген. Оған сәйкес, кеңесу б�лмесінде 
т�рағалық етуші судья алқабилер кеңесі-

ТОЛЫҚҚАНДЫ АЗАМАТТЫҚ 
ҚОҒАМ ҚАЛЫПТАСУЫ КЕРЕК
Батыс немесе Еуропа мемлекеттерін-

де дамыған кейбір институттарды сол 
қалпы к�шіріп алғаннан елімізде ол да-
мып кете қоймайды. Bйткені біздің 
�зіндік психологиямыз, мәдениетіміз, 
тарихымыз, дәстүрміз бар. Сондықтан 
біздің үкіметтік делегацияның кейде 
барған елінен зерделеп қайтқан түрлі 
тәжірибелерді сол күйі тықпалай бергені 
дұрыс емес. Бұл тек алқабилерге емес, 
жалпы еліміздегі қай бастамаға да тән. 
Ал алқабилерге келсек, англо-саксондық 
құқық моделінде бұл �міршең институт 
болуы мүмкін. Қазақстан қолданатын 
континенталды құқық моделінде оның 
сіңісе қоюы қиындау. Сондықтан да бұл 
мәселенің тарихи да, заманауи да фак-

кезіндегі тұжырымдарға, прокурор-
ларға байланысты ұстанымдардан аса 
алмай қалып жатады», – дейді ұзақ 
уақыт адвокаттық салада қызмет кеткен 
тәжірибелі заңгер ?нуар Құрманбай-
ұлы.

Оның айтуынша, ықпалды Парла-
мент, әділ сайлау, алқабилер институты, 
тәуелсіз сот, азаматтық қоғам деген 
нәрселердің барлығы бір-бірімен тығыз 
байланысты дүниелер. Олар сағаттың 
механизміндей бірдей жұмыс істеп кет-
песе, әр сала �з бетінше ақсай бермек. 
Ал жалпы бұл институттың елімізде 
дамығанына прокуратура әу бастан 
қарсы. Сондай-ақ Қаңтар оқиғасынан 
кейін елімізде күштік құрылымдардың 
позициясы қатты күшейіп отыр. Оны 
дұрыс түсінгеніміз ж�н. Bйткені ел 
тыныш тығын шайқалтатын мұндай 
оқиғалардың қайталануына жол беруге 
болмайды. Десе де, осы тұста прокура-
тураның кәсіби соттарды қолай к�ріп, 
�здері дайындаған дәлелді айғақтар 
базасын азаматтық тұлғалар алдында 
қорғауға ықылассыз келетінін жоққа 
шығаруға болмайды. Оның үстіне, біздің 
қоғамда қылмыстық қудалау орындары-
на деген сенімсіздік бар. Осы сенім 
деңгейі жоғарыламай, бұл соттың да �з 
қызметін объективті түрде атқарып ке-
тетініне үміт арту қиын. Ол үшін, тағы 
да сол, толыққанды азаматтық қоғам 
қалыптасуы керек.АЛҚАБИЛЕРАЛҚАБИЛЕР

тивтілігі, кінәсіздік презумпциясы деген 
принциптерге сәйкес келеді. ?рбір ал-
қаби де, судья да бір-бір дауысқа ие. 
Ше шім к�п дауыс санымен қабылдана-
ды. Судья тек қандай шешім қабылданға-
нын хабарлайды. Бірақ қалай болғанда 
да оның ықпалы жоқ деп түбегейлі айтуға 
болмайды.

ДЕМОКРАТИЯЛЫҚ БАҒЫТ 
ЖОЛЫНДА

?рине, алқабилер сотының елімізде 
жетістігі де барын жоққа шығарудан ау-
лақпыз. Бұл институттың пайда болға-
нының �зі – Орталық Азиядағы ілгері ел 
екеніміздің дәлелі. Bйткені к�рші қыр-
ғыз елінде ол келесі жылы енгізілуі мүм-
кін болса, Bзбекстанда әлі қарастырылу-
да екен. Түрікменстан мен Тәжік стан-
дағы саяси-құқықтық жағдай бұл елдер-
ден алыс емес. Ал Қазақстанның аз-
ды-к�пті 17 жылдық тәжірибесі бар. Осы 
уақыт ішінде алқабилер сотының �ндірісі 
шеңберінде тараптардың «бәсекелестік 
және тең құқықтылық» қағидасы бірқа-
тар дәрежеде жүзеге асырылды. Алды- 
мызда тұрған ендігі мәселе – саланы 
жетілдіре түсу.

«Bзінің қалыптасып даму тарихында 
алқабилер институты белгілі бір кезең-
нен �тті. Республика аумағында әр об-
лыста аса ауыр қылмыстарды алқаби-
лердің қатысуымен қарауға уәкілетті 
қылмыстық істер ж�ніндегі мамандан-
дырылған ауданаралық соттар құрылды. 
ҚІМАС бүгінде �міршеңдігін танытып 
отыр. Осы сотқа жүгінген әр азаматтың 
құқықтары мен заңды мүддесін пәрмен-
ді қорғалуына кепілдік беретін ұтымды 

Алқабилер сотын құрудағы мақсат халыққа билік �кілеттігін беру 
болатын. Бірақ бұдан да �зге к�птеген бастамалар секілді оның да 

шикілігі бар. Бірінші кезекте ол құрылғанына 17 жыл болса да, 
баяу дамып келді. Соның бір себебі: сарапшылар алқабилердің 

қорытынды шешім қабылдауына судья қатты 
ықпал етеді деп санайды.

торлары бар. Бұл – белгілі қоғам белсен-
дісі ?н уар Түгелдің пікірі.

«Бұған дейін бұл мәселе �зекті бо-
латын. Бірақ пандемиядан кейін к�п-
теген сот отырыстары онлайн жұмыс 
түріне ауысып кеткендіктен, алқаби-
лердің қатысуымен сот �ткізу қолда-
нысқа келмей қалды. Bйткені ол үшін, 
техникалық жағын айтпағанда, шешен-
дік �нер керек, пікірталас керек. Вир-
туалды түрде оның әсерлі бола қоймай-
тыны анық. Бұл – бір. Екінші тұсы – 
қазір алқабилер қарайтын адам �лтіру 
сияқты жеке басқа қарсы жасалатын 
аса ауыр қылмыс тар азайып келеді. 
Оның орнына экономикалық, корруп-
циялық қылмыс к�бейді. Оның белгілі 
бір ауырлау б�лігі олардың қарауына 
жататыны рас. Бірақ бізде жемқор-
лықпен ұсталғандар алқабилерге жү-
гінуге құлықсыз. Bйткені қоғам оларға 
деген теріс к�зқараста. Сондықтан 
оның кінәсіз екенін дәлелдейтін ай-
ғақтар бола тұра, сотқа қатысушы аза-
маттар оған қарсы дауыс беруі мүмкін. 
Үшіншіден, біздің қоғам – патриархал-
ды қоғам. Жершілдік, рушылдық, 
ағайын шылдық басым. Бір с�збен айт-
қанда, бізде әлі азаматтық қоғам қа-
лыптасып болған жоқ. Оның үстіне, 
Қазақстанның сот жүйесі толықтай 
тәуелсіз емес. Қалай болғанда да тергеу 

не басшылық етеді және солармен бірге 
отырып шешім қабылдайды. Сондықтан 
алқабилердің қорытынды шешім қабыл-
дауына судья ықпал етуіне мүмкіндік 
болмайды деп санаймын. Шығарылатын 
үкім ақтау немесе айыптау болатын-
дықтан тараптардың келіспейтіні белгілі, 
сол себепті сарапшылардың да қай та-
рапты қолдап тұрғанына да байланысты 
осындай пікірлер болуы мүмкін», – дей-
ді  А.Сабыров.

Оның айтуынша, алқабилер – қара-
пайым халық арасынан заңға сәйкес 
іріктеліп алынған азаматтар. Шын мә-
нінде, заңгер болмағандықтан к�п нәр-
сені түсінбейтіні рас, сондықтан судья 
оларға іс барысын заңға сәйкес түсіндіріп 
отырады. Алқабилердің арасында сот-
талушыға �лім жазасы немесе 15, 20 жыл-
дан астам бас бостандығынан айыру 
жазасы к�зделгенін білген жағдайда тіпті 
қобалжитындары да болады екен. Олар 
судьямен бірге шешім қабылдайтын 
болғандықтан кеңесу б�лмесінің құпия-
сын бұзуға болмайды. Осы жерде ақтау 
немесе айыптау үкімі алқабилердің қа-
тысуымен қабылдағанымен, барлық 
жауапкершілік судьяға түседі. Осы 
тұрғыда барлығы жан-жақты болуы ке-
рек, �йткені сотталушының кінәлі неме-
се кінәлі еместігі туралы шешімді бір �зі 
ғана қабылдамайтынын түсіну қажет. 

түрге ауыс ты. Одан да басқа жетістіктер 
к�п. Алқабилердің судьядан тәуелсіз 
екені с�зсіз. Шешім к�п дауыспен қа-
былданғаннан кейін судья сол шешім 
бойынша ғана жұмыс істейді. Сотта-
лушы кінәлі болса, жазасын тағайын-
дайды, кінәсіз болса, ақтау үкімін шы-
ғарады», – дейді Ақт�бе облыстық со-
тының Қылмыстық алқа судьясы Гүл-
жан ?жіғалиева.

2007 жылы енгізіліп, содан бері түрлі 
кезеңдерден �ткен бұл институт елімізде 
баяу дамып жатқаны рас. Мәселен, 2007-
2009 жылдары жылына шамамен 
50 шақты іс қаралған болса, 2010 жылы – 
270, 2011 – 339, 2012 – 289, 2013 жылы 
198 іс қаралған. Бірақ бұл к�рсеткіш 
2014 жылы – 65, 2015 – 42, 2016 – 47, 
2017 – 72, 2018 жылы 44 іс боп тым 
т�мендеп кеткен. Тек былтыр ғана бұл 
сан 136-ға к�бейген. Енді биыл 950-ге 
дейін жетуі мүмкін деп болжанып отыр. 
С�з соңында назар аударта кететіні, қо-
ғамда үлкен резонанс тудырған «Би-
шімбаев ісі» сотқа жіберілді. Осы ақпа-
ратқа жапсар, оның адвокаттарының бірі 
алқабилер соты таңдалып алынуы мүм-
кін екенін айтты. Егер бұл расқа айналса, 
онда біз с�з етіп отырған алқабилер инс-
титуты үшін үлкен сынақ болмақ. ?рі бұл 
істі жаңа кезеңнің басы деп те қарасты-
руға болады. Ендеше біз дің қоғам сот 
т�релігін жүргізуге қаншалықты дайын 
екенін уақыт к�рсетпек.

СОТ
БОЛУҒАБОЛУҒА
ДАЙЫН БАДАЙЫН БА??

«Бізде сотталушының кінәлі немесе 
кінәлі емес екенін ешқандай заң білімі 
жоқ, сот, тергеу деген нәрседен алыс, �з 
шешімін ар-ожданы мен ішкі тұжырым -
дарын басшылыққа ала отырып қана, ті-
келей соттағы зерделенген айғақтардың 
негізінде қабылдайтын қарапайым адам-
дар анықтайды. Бірақ мұны олар кәсіби 
судьямен бірге жасайды. Бұл дұрыс емес! 
Соның кесірінен бізде алқабилер инсти-
туты инфантильды, яки судьяның ықпа-
лынан аса алмай, іс нәтижесіне салғырт 
қарайтын адамдар тобының сотына айна-
лып отыр. Бір с�збен айтқанда, азаматтар 
судьялардан аса алмайды. Естеріңізде 
болса, бастапқы бес жылда кеңесу б�л-
месіне 10 алқабимен бірге бір емес, екі 
бірдей судья кіретін. Ондайда қайдан 
әділеттілік болсын?» – дейді адвокат 
Нұрлан Жолболов.

Оның айтуынша, бұл институтты іске 
қосуды Қазақстан ратификациялаған 
халықаралық келісімдердің қысымымен 
ықылассыз істеп келген. Сондықтан да 
оның дамуы кенжелеп қалған. Ендеше 
ендігі жерде судьялар түсіндіруі керек 
заңнамалық тұстар мен кәсіби ұғымдар-
ды былайғы уақытта айтып, шешім қа-
былдау кезінде бірге болмауы керек. 
Судья ғана емес, алқабилер де бір-
бірімен с�йлеспей, жабық дауыс бергені 
ж�н. Оған елімізде алғышарт бар. Жал-
пы, еліміздегі алқабилер соты тараптар-
дың тартысуға қабілеті, дербестігі, объек-

АЗАМАТТАР СУДЬЯДАН 
АСА АЛМАЙДЫ

Алқабилер сотын құрудағы мақсат 
халыққа билік �кілеттігін беру болатын. 
Бірақ бұдан да �зге к�птеген бастамалар 
секілді оның да шикілігі бар. Бірінші 
кезекте ол құрылғанына 17 жыл болса да, 
баяу дамып келді. Соның бір себебі: са-
рапшылар алқабилердің қорытынды 
шешім қабылдауына судья қатты ықпал 
етеді деп санайды.

жүйе екенін дәлелдеді. Отырысқа 10 ал-
қаби мен 1 судья қатысады десек, не-
гізгі құрамдағы азаматтық тұлғалардың 
кейбірі сот отырысына қатыса алмай 
қалған жағдайда олардың орынын ал-
мастыратын 2 қосалқы алқаби қарасты-
рылған. Бұл істі созбалаңға салмай 
аяқтауға мүмкіндік береді. Кандидат-
тарды іріктеу бұрын бюрократия лық 
жолмен жасалатын болса, соңғы жыл-
дары автоматтандырылған электронды 
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«К�птеген пайдаланушы ұя  -
лы телефоны мен құрылғының 
ақпараттық жүйелерінен Қазақ   -
станның бірыңғай уақыт бел   -
деуіне (UTC+5) к�шетіні туралы 
хабарламалар ала бастады. Цифр-
  лық даму министрлігі қазақ   -
стандықтарға оларды жаңарту 
және жаңа уақыт белдеуіне уақ  -
тылы к�шу бойынша әмбебап 
нұсқаулықтарды ұсынады. Бұл 
хабарламаларды алмаған азамат  -
тар олардың жоқтығына алаңда   -
мауы керек. Құрылғының бағдар-
   ламалық қамтылымын соңғы 
нұс  қаға дейін жаңарту қажет», – 
деді ведомство мамандары.

Құрылғыда автоматты жа  -
ңарту қосулы болса, уақыт авто   -
матты түрде �згереді. Егер олай 
болмаса, оны қолмен �згертуге 
тура келеді.

Цифрлық даму министр    лі  -
гінің түрлі гаджет иелеріне ке   ңесі 
бар: біріншіден, интернет байла   -
нысын тексеріңіз. Уақытты авто   -
матты түрде жаңарту үшін құрыл-
   ғы интернет желіге қосулы болуы 
керек. Екіншіден, уақытты авто  -
матты түрде жаңартуды қо   сыңыз. 
К�птеген құрылғы онлайн уақыт 
қызметтерін пай   даланып, күн 
мен уақытты автоматты түрде 
жаңартады. Үшіншіден, құрыл   -
ғыны қайта жүктеңіз. Кейде �з  -
гертулер күшіне енуі үшін қайта 
іске қосу талап етіледі.

ҚАНДАЙ САЛАЛАРДА 
АҚАУЛАР БОЛУЫ МҮМКІН?

Авиакомпаниялар бір сағат 
белдеуіне �туге байланысты 
рейс   тердің кестесі �згеретініне 
назар аудартады. Сондай-ақ 
ұшақ   қа билетті ертерек сатып ал-
ған қазақстандықтар рейстер   дің 
билетте к�рсетілген уақыттан 
1 сағат ерте орындалатынын ес  -
кергені ж�н. 

«Рейстерінің уақыты �зге   ре  -
тін жолаушыларға SMS хабар  -
лама және брондау кезінде к�р  -
сеткен электронды поштасына 
хат жолданады. Онда ұшу мен 
келудің жаңа уақыты туралы ақ  -
парат болады. Бұған қоса, биыл     -
ғы сәуір мен қазан аралы   ғындағы 
рейстердің кестесі 1 нау    рызда ав-
томатты түрде �згер    тіледі. Бұл 
ж�нінде де жолау           шы   лар хабар -
дар етіледі», – деп тү   сіндір ді Air 
Astana ма   мандары. 

Цифрлық даму министрлігі 
ұялы байланыс операторларына 
бірыңғай сағат белдеуіне уақы  -
тылы ауысуды тапсырды. Оған 
дайындық қазірден олқы   лыққа 
соқтырды. Мысалы, қазақ   стан  -
дықтар ұялы телефон   дарындағы 
баланстарынан тарифтік топ  -
тамасы, қаражаттары жоқ болып 
кеткеніне шағым   данып жатыр. 

Азаматтар сондай-ақ ба   лан -
сын тексеру үшін тиісті н�мір  -
лерді бірнеше рет терсе де, опера-
  торынан еш жауап, SMS ха бар-  
ла ма келмейтінін айтады. Бірақ 
бас   тысы, ұялы байланыс қызметі 
жұмыс істеп тұр. 

Цифрлық даму министрлігі 
Қазақстанның барлық �ңірін 
бірыңғай уақыт белдеуіне к�шіру 
аясында бірқатар шара қабыл  -
данғанын жеткізді. Ең алдымен, 
бұл туралы шетелдік ұйымдар 
хабардар етілген. IANA (Интернет 
мекенжай кеңістігінің әкім  -
шілігі), ХЭБО, РСС, ICANN, 
IETF, IESG сияқты халықаралық 
ұйымдарға Қазақстанның бірың  -
ғай бесінші уақыт белдеуіне к�  -
ше   тіні, сондай-ақ Қазақстан 
үшін уақыт белдеулерінің (time 

zone database) жалпыға қолже   -
тімді дерекқорындағы деректерді 
жаңарту қажеттілігі ресми ха  -
барланды. 

Нәтижесінде, Android және 
IOS сияқты халықаралық опера  -
циялық жүйелер қазақ   стандық 
тұтынушылары үшін жаңартулар 
шығарады.

Мұның сыртында, Үкіметтің 
тапсырмасына сәйкес, байланыс 
операторлары т�л ақпараттық 
жүйелерінің тиісті �лшемдерін 
дайындау бойынша ұйым    дас  -
тырушылық-техникалық іс-ша  -
раларын �ткізу үстінде.

Сондай-ақ ұялы байланыс 
операторлары �з абоненттеріне 
қысқа мәтіндік хабарламалар 
таратуға тиіс. Интернет-ресурс  -
тары, мобильді қосымшалары, 
�зге қызмет к�рсету арналары 
арқылы �з абоненттерін жүріліп 
жатқан жұмыстар туралы алдын 
ала құлақтандыруы керек.

Сарлапшылардың айтуынша, 
жүйелердегі ақаулар уақыттың 
ауысуын «ай жаңарды» деп есеп  -
теп, барлық клиентке жаппай 
жаңа ақы есептей бастауы мүмкін. 
Бұл дабылға құлақ түрген минис  -
трлік байланыс операторларына 
«тарифтің ай сайынғы т�лемін екі 
рет есептеу жағдайларын болдыр -
мау үшін техникалық инфра  құры-
  лымын дайындауды» жүк теді. 

@з кезегінде байланыс опера  -
торлары да бесінші уақыт белдеуі-
  не жаппай к�шу ұялы байланыс  -
тағы ақауларға соқтыратынын 
ал    дын ала ескертті. Мәселен, Activ 
операторының хабар   лауын  ша, 
29 ақпандағы 23:00-ден 1 наурыз-
дағы 6:00-ге дейін «тех   никалық 
жұ  мыстар жүрілетін   діктен сер  -
вистер шектелуі ықти мал». 

Tele2/Altel ұялы операторы 
ұқсас хабарламаны �з або   нент  -
теріне жолдайтынын хабарлады. 
Операторлар құрылғылардағы 
уақыт белдеуін �з бетінше +5 ай  -
мағына қалай �згертуге бола  -
тыны туралы нұсқаулықтар әзір -
леді. Tele2/Altel баспас�з қызметі, 
Beeline операторы 1 наурызға 
қараған түні әртүрлі жүйеге �з  -
геріс енгізетіндерін, сондықтан 
кейбір сервисте қысқа мерзімді 
үзіліс болатынын қа   перге салды. 

САУДАҒА СОҚҚЫ 
БОЛМАС ҮШІН...

Beeline баспас�з қызметі 
абоненттер қандай кедергілерге 
кезігуі мүмкін екенін таратып 
айтты. Нақтылауынша, балансты 
толтыру және тексеру; жаңа SIM-

картаны активациялау; н�мірді бір 
оператордан екіншісіне ауыстыру; 
н�мірді тіркеу, қайта тіркеу, бұ  -
ғаттан босату; тарифтік жос   парды 
ауыс   тыру, халықаралық бағыттарға 
телефон соғу, түрлі қызметке, со  -
ның ішінде роуминг   ке қосылу 
және оны ағыту мүмкін болмай 
қалмақ. Демек, осы күні шетелге 
саяхаттап, емделуге неме   се ісса   -
пармен шыға   тын қа  зақ       стан    дық  -
тар, шетел  дегі әріп   тестерімен 
үнемі байланыста болуы тиіс биз -
нес   мендер тауқы   мет тартуы, 
проблема табуы ғажап емес. 

Бұдан б�лек, мамандардың 
түсіндіруінше, жаңа уақыт бел  -
деуіне ауысу маркет плейстерде, 
App Store, Play Market, «Қаз -
АвтоЖол» және басқасында са    тып 
алуларда, т�лемдерді �ткізуде 
мәселе туындатады. Ендеше ма-
ңызды сатып алуды, т�лемді, ақ   ша 
аударуды, басқа да іс-шара  ларды 
1 наурызға тіремей, одан бұрын, 
немесе кейін жүзеге асыр ған ж�н. 

Бір уақыт белдеуіне к�шу қада-
мы �зге салаларға да ықпал еткелі 
тұр. Мәселен, Мемлекеттік кіріс-
тер комитеті (МКК) 29 ақпан күні 
сағат 23:30-дан 1 наурыздағы сағат 

07:00-ге дейін МКК ақпа  раттық 
жүйелері жұмыс істемейтінін ес-
кертті. Бұған жаңа уақыт  тық жү йе-
ге ауысу себеп бола        ды: техни калық 
жұмыстар жүріледі. «Осыған бай-
ланысты к�рсетілген уақытта 
МКК АЖ қолжетімсіз болады», – 
деп мәлімдеді ведомство. 

Мемлекеттік кірістер коми-
теті бірыңғай уақыт белдеуінің 
енгізілуі бірқатар бақылау-касса-
лық аппараттың жұмысына теріс 
әсер етуі мүмкін екенін еске сал ды. 
Осыған орай, келесі шара ларды 
қабылдау қажет. Кәсіп керлерге, 
пайдалану шы ларға қа  ра         пайым 
бақылау-кас салық машиналарда 
29 ақпаннан кейін уақытты �з 
бетінше орнатуға тура келеді. Оны 
қалай жасау керегі аталған құ-
рылғының т�л нұсқау лығында, 
әдетте «Дата мен уақыт ты бағдар-
ламалау» б�лімінде жазылады. 

Ал аппараттық-бағдар  ла    ма -
лық кешен болып саналатын 
бақылау-кассалық машинала -
рында (БКМ) сағат 1 наурызда, 
түнгі 00:00-де, �ндірушінің сер-
вері арқылы автоматты режимде 
�згертіледі. 

«Тиісті видеонұсқаулықтар 
Мемлекеттік кірістер комитетінің 
әлеуметтік желілердегі press_
kyzmet_kgd, kgd.gov.kz, kgdmfrk 
ресми аккаунттарында орналас -
тырылды. Қиын шылық  тар туын-
даған жағдайда БКМ-ді сүйе -
мелдеу келісімшарттары аясында 
Техникалық қызмет к�рсету ор та-
лықтарында, Жергілікті мем-
лекеттік кірістер басқарма лары-
ның қызмет к�рсету орта     лық          та-
  рында немесе 1414 (3) теле  фон 
н�мірі бойынша байланыс орта -
лығында тегін кеңес алуға бо ла -
ды», – деп хабарлады комитет. 

�Р 8 ЖЫЛДА САҒАТ 
БЕЛДЕУІН АУЫСТЫРАДЫ

Соңғы 100 жыл ішінде Қазақ-
стан аумағында сағат тілі 12 рет 
ауыстырылыпты. Бірақ респуб-
ликамыз бірыңғай уақыт бел   -
деуіне тәуелсіздік тарихында ал-
ғаш рет к�шіп отыр. 

Ге о г р а ф и я л ы қ  т ұ р ғ ы д а н 
батыста UTC+3-тен шығыста 
UTC+7-ге дейінгі 4 уақыт бел-
деуінде орналасқанына қара-
мастан, Қазақстанды бір уақыт 
белдеуіне к�шіру идеясын Алма-
тыдағы Фесенков атындағы Астро-
физикалық институт ұсын ды. Бұл 
бастаманы Үкімет қызу қолдады. 
Оны ілгерілетуге жауап ты Сауда 
және интеграция ми   нистрлігі 
мұның банк секто рына пайдалы 
екенін жасырмады: енді барлық 
�ңірде банк т�лем дері бір уақытта 
�теді. Бір филиа лы жұ   мыс істеп 
жатқанда басқа �ңірдегі б�лімшесі 
жабы латын жағдай болмайды.

Бұл қадамға бірқатар �ңірдің 
тұрғындары, әсіресе шығыс-
қазақ      стандықтар наразылық 
танытты. Себебі жаңа уақытқа 
к�ш  кен соң бұл аймақта таң сағат 
03:15-те атып, күн түскі сағат 
15:20-да бататын болады.  Жаңа 
уақытқа к�шкен соң бұл аймақта 
ең ерте дегенде, таң 03:15-те (жаз-
   д    а) атып, күн ең ерте дегенде, са -
ғат 15:20-да (қыста) бататын 
болады. 

Бірақ Фесенков атындағы 
«Астрофизикалық институты» 
ЖШС-ның жұлдыздар мен тұ -
мандықтар физикасы зертха-
насының меңгерушісі Любовь 
Шестакова ШҚО тұрғындары 
бұған да бой үйрететініне сенімді. 
Мысалы, тым ерте ататын таңды 
Петербордағы сияқты «ақ түн» 
деп қабылдауына болады.

«ШҚО екі сағаттық белдеудің 
шекарасында орналасқан. @ске-
менде UTC +5 бойынша түс мез  гілі 
енді сағат 11:30-да болады. Сон   -
дық   тан қала осы уақыт бел   деуіне 
сәйкес келеді. Ал күн  нің ерте батуы 
мен таңның атуына келсек, бұл 
географиялық ендікке байла  -
нысты. Күннің ұзақтығы оңтүс  -
тікте, я болмаса солтүстікте тұрға -
ны    мызға байланысты. Оң   түстікте 
жаздағы және қыста  ғы күн ұзақты-
  ғының айырма  шы   лығы шамалы. 
Ал солтүстікте ед әуір к�п. Тіпті, ақ 
түндер бола ды. Мысалы, мұндай 
құбылыс ШҚО-да 22 маусымда 
байқалды», – деді Л.Шестакова.

Үкімет ШҚО үшін жеңілдік 
жасамауға ұйғарды. Барлық �ңір 
бір белдеуде болады. Үкімет 
басшылығы Денсаулық сақтау 
министрлігі мен Сауда және ин -
те   грация министрлігіне шы ғыс-
қазақстандықтар арасын  да әрі 
қарай да түсініктеме жұмыс   тарын 
жүргізуді тапсырды. Қос ми    -
нистр   лік осы мақсатта Қазақ  ста-
нда бірыңғай уақыт белдеуін 
енгізудің барлық қыр-сыры қам -
тылған, жиі қойылатын сұрақ   -
тарға жауап беретін әдістемелік 
құрал әзірлеп жатыр. 

Қажет болған жағдайда, мы -
салы, халық қарсылығы ба  сыл -
маса, ең �зекті мәселелерді түсін-
   діру үшін �ңірлерге ма  мандар 
мен мемлекеттік органдар бас    -
шы     ларының тобы қайта жібе    -
рілетін болады.

Елдос СЕНБАЙ

Аiqyn газеті жары��а шы��ан 
2004 жылы бала к�тіміне 

байланысты демалыста болдым. 
Жа#адан газет ашылайын деп 

жат�анын естідім. Дегенмен кемі 
�ш жыл �ыздарым балаба�ша&а 
бар&анша �астарында боламын 
деген ойда ж�ргендіктен, онша 

мән бермедім. Бір к�ні «Жас 
Алаш» газетінде бірге ж*мыс 

істеген белгілі журналист, 
талай жыл жауапты хатшы, 

бас редакторды# орынбасары 
�ызметін ат�ар&ан 5ділбек �аба 
а&ам телефон со&ып, жа#а газет 

ашылайын деп әзірлік ж*мыстары 
ж�ріп жат�анын айтып, ж*мыс�а 

ша�ырды. 5зірге ж*мыс�а 
шы&атын ойым жо� екенін 

айт�аныммен, «Ерте# ж*мыс 
жа��а бір келіп кетсейші» деп 

мекенжайды айтып, 
ә#гімені ая�тады. 

Сыйласып жүрген ағамның 
с�зін жерге қалдырудың есебін тап-
пай, ертеңіне редакцияға келдім. 
Б�генбай батыр к�шесінде орнал-
ас қан жақсы кеңсе екен. Бала күті -
мімен біраз үйде отырып қалған  -
дықтан жан-жағыма үрке қарап, 
кеңсеге имене басып кіргенім есім -
де. Дегенмен бұрыннан сіз-бізіміз 
жарасқан jділбек аға мен тек теле  -
дидардан ғана к�рген, жүзбе-жүз 
алғаш рет кездесіп тұрған, жаңа га-
зеттің бас редакторы Серік Жан  -
болат ағаның емен-жарқын қарсы 
алуы менің қобалжыған к�ңілімді 
бірден басты. «Экономика б�лімінің 
жұмысын саған тапсырамыз» деді 
ағалар. jңгімелесу барысында Се -
рік ағам экономикаға қатысты бірер 
сұрақ қойып та үлгерді. Олар менің 
жағдай айтқаныма қараған жоқ, не 
керек сол жерден жұмысқа қабылдау 
туралы �тінішімді жазып бір-ақ 
шық  тым. Бұл командаға бұрын бір-
ге жұмыс істеген біраз әріптесім 
жи налып үлгеріпті. Журналистер 
Жолдасбек Дуанабай, Роза Қараева, 
газет корректорлары jйкен Мама -
таева, Бағдат Бәкірова апайлар да 
бар екен. Роза «Гүлнар, келгенің 
дұрыс болды. Балаларға күтуші 
табылады ғой» деп қайрап қойды. 
Бұл 21 ақпан болатын.

Біз осылайша, газеттің алғашқы 
н�  мі рін дайындауға кірісіп кеттік. 
Серік аға мен бас редактордың 
орын      басары jділ бек аға небір 
идеяларды ортаға сала ды. Басқа 
журналистер де қарап қалмай, қан -
дай мәселе к�теру керек, газет  тің 
ди зайны қа лай болуы керек деген 
ойларын білдіріп жа тады. Жаңа 
жарық к�ретін басылымның басты 
шарты – ақ  па  раттық газет бола ты-
ны. «Ақ с�йле!» айдарымен белгілі 
тұлға лар, қоғам қай   раткерлерімен 
бір бетке тұтас сүбелі сұхбат бері -
летін болды. Үлкен форматта, апта-
 сына бес рет шығатын га зет ті күн -
делікті ақпа ратпен толтыру оңай 
бол   масы анық еді. Дегенмен 3 нау  -
рызда бір компанияға қарайтын 
«Литер» газеті, 6 наурыз күні Аiqyn-
ның алғашқы н�мі рі жарық к�ріп, 
қос газет к�п ұзамай ақпа рат 
айдынынан �з орнын ойып тұрып 
алды. 

Бірден айта кетейік, «Литер-
медиа» ЖШС-ның материалдық 
жағдайы �те жақсы болды. Медиа-
менеджер Ерлан Бекхожин ағамыз 
қос газеттің жақсы шы   ғып, қыз  -
меткерлердің алаңсыз жұ мыс істеуі 
үшін бар жағдайды жасады. Ың-
ғайлы кеңсе, техникалық құрал-
жабдық тар, тіпті күнделікті н�мірді 
дайындаған соң қызметкерлерді 
үйлеріне жеткізіп са ла тын к�ліктер 
де қарас ты рылды. Ол кез де ұялы 
телефонның мүм кіндігі қазіргідей 
болған жоқ. Астана мен �зге �ңір  -
лермен байланыс жасап, ақ парат 
алып, материал дар дайын  дау үшін 
редакцияда қалааралық байланыс 
теле фоны үздіксіз жұмыс істеп тұр-
ды. Ең бас  тысы – қыз   меткер   лер  дің 
жалақысы �зге басылымдарда іс-
тей  тін әріп  тес термен салыс тыр -
ғанда ауыз тол тырып айтар лықтай 
жоғары болды. Серік аға «Бізде 
жұмыс істейтін қыз-жігіт тердің әр  -
қайсысы кім бол     са да сана сатын 
тұл  ға болуға тиіс. Ма     териалдық 
жағ  дайы жақсы болуы керек» деген-
ді жиі айтатын. Расын да, к�п ұзамай 
қыз-жігіттердің алды к�лік тізгін-
деп, одан кейін пәтерлі бола бас-
тады. Материалдық жағдайдың 
жақсы болуы жұмыс сапасына да оң 
әсерін тигізбей қой ған жоқ. Қыз-
мет  керлер жұмысты бар ынта  сымен 

жасады деуге болады. Аймақ тар да-
ғы тілшілер де �з �ңірлерінен �ткір 
материал дар ұсына бастады. 

@зім экономика б�лімінде жұ-
мыс істе геннен кейін хабарым бар, 
«Қазақ стан те мір жолы», «Қаз -
атом�неркәсібі» сияқты ұлттық 
ком    паниялармен жақсы жұмыс 
жүргізілді. К�п ұзамай түрлі ми-
нистрліктің тізгінін ұстап отырған 
мар  қасқалар да «Ақ с�йле!» айда -
рының тұ рақты «қонағына» айна   -
лып, �з сала лары туралы ағынан 
жа    ры      лып әңгіме айтатын болды. 
Ауызы дуалы ақын-жазушылар, 
ғалымдар Аiqyn-ның кейіпкеріне 
айналды. Лауазымды тұлғалар 
біздің тіл шілердің сұра ғына қом  -
сынбай пікір лерін білдіре бастады. 
Айта кету керек, Мем лекеттік қыз-
мет істері агенттігінің т� рағасы 
jлихан Байменов, Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау ми -
нистрі Гүл   шара jбдіха лықоваларға 
тікелей те лефон соғып, талай 
пікірлерін алғанбыз (қазір қара  -
пайым тілші   лерге телефонмен жа-
уап беретін шенеуніктер бар ма 
екен?) 

К�п ұзамай 32 беттік «Аiqyn-
апта» шы ғып, сайт іске қосылды. 
Бұл басы  лым ның салмағын бұрын-
ғыдан да арт тырып, жұ мысты қыз-
дыра түсті.

Жалдамалы кеңсе болғаннан 
кейін бе, біздің компания жиі қо-
ныс аударды. Ке зекті кеңсеміз 
Мақа таев к�шесінің бо йында ор-
на ласқан еді.  Заманауи үлгіде 
жаб дықталған, к�рген жан қызы -
ға   тындай әдемі кеңсе болды. әл-
Фа    раби атындағы ҚазҰУ-ды бірге 
тәмамдаған белгілі ил люзио нист, 
марқұм Алтынай Байтоқа нова ре-
дакцияға келіп сұхбат бергенде 
«Сендер дамып кетіпсіңдер ғой. 
Шетел дерде жүр генде «Шіркін, 
біздің қазақ журналис тикасы қашан 
осындай дең гейге жетеді?» деп 
армандаушы едім. Қан дай жақсы, 
бәрі заман талабына сай. Мұндай 
жерде тек жұмыс істеу керек» деп 
шын ықыласын білдірген болатын. 
Міне, сол кеңсеміз бір демде �рте -
ніп кет ті. Бәріміз жұмыс істеп отыр-
ғанбыз. «Сыртқа шығыңыздар. @рт 
шық ты!» деген соң, компью   тері-
мізді �шір ген күйі жеке затта  ры-
мызды алып сырт  қа бет тедік. 
Электр желісінен шық  қан �рт бір 
демде т�рт қабатты ғимаратты шар-
пыды. Осындай жағдай басымыздан 
�тсе де, газеттің бір н�мірі тоқтаған 
жоқ. Есік тің алдына палатқа құры-
лып, жур налистер ноутбуктермен 
жұмыс істеді. jбден �рт с�ндірілген 
соң ғимаратқа кіруге рұқсат берілді. 
Қаншама жиһаз, компьютерлер 
жарамсыз болып қалды. Кеңседе 
намаз оқитын шағын б�лме бола-
тын. Бір қызығы, сау-тамтығы қал -
ма    ған кеңседен сол б�лме қабыр-
ғасында ілулі тұрған Меккедегі 
қағ  баның суреті аман қа лыпты. Бұл 
құ  діретке таңданбаған жан қалмады. 

2008 жылы газеттің бас редак-
торы бо лып Бауыржан Омаров аға-
мыз келді. Тәр   тіп пен талапты 
жақ     сы к�ретін, бо  саң     сығанды 
жаны қаламайтын Бауыржан аға-
мыз жұмыс істеу стилінің басқаша 
еке  нін бірден аңғартты. Газетте 
жаңа ай  дарлар ашылып, жаңа ке-
йіп  керлер шыға бастады. Басы-
лымның қатесіз, таза шы   ғуы да 
қатаң бақы    лауда болды. Кезек ші -
лік атқарған кейбір жігіттердің 
«Осы менің к�зім қате к�р мейді» 
деп, кор ректор қыз   дар оқыған бет-
 тердегі қателер ді к�шіріп салып 
жү ретіні сол кез ғой. 

2009 жылы газетке Нұрт�ре Жү-
сіп бас редактор болды. Ком    пания 
басшысы Ер лан Бекхожин аға  -
мыздың «Нұрекең – бренд редактор. 
Аiqyn газеті бұрын ғы дан да жақсы 
шығатынына сенемін» дегені есте. 
«Ағымдағы ақпаратты қам ты ған 
жақ    сы, ара-арасында «�лмей тін», 
ескір    мейтін дүниелерді де жазып 
оты рыңдар» деген Нұрт�ре аға 
журна лис терге біраз ер    кіндік берді. 
Осы кезде мемлекеттік тапсырыс 
бойынша біраз журналистердің 
кітабы басылып шықты. Менің де 
эконо   мика тақырыбындағы сұх -
баттарым қам   тылған кітабым осы 
қатарда жарыққа шықты. jлеу -
меттік ахуалымызға тікелей әсер 
ете тін сала болғанымен экономика 
тақы рыбын екінің бірі қызығып 
оқи қой    май тыны рас. Дегенмен 
эконо ми    каның түрлі са ласындағы 
мық тылармен болған сұхбат тардың 
бір жинақ болып шыққа    нына 
«@зіміз үшін бір естелік болып 
қала   ды» деп қуандық. Осы кітапқа 
сұхбаты енген тех ника ғылым -
дарының док торы, про фессор, та -
лай жыл «Қаз жол» ҒЗИ-ын басқар-
ғ   ан Бағдат Тел таев ағамыздың «Бұл 
ел эконо  микасының бір ке  зеңін 
түгел қам тыған жинақ болған екен» 
деген с�зін естіп, бір мар   қайып 
қалға нымыз бар. 

«@лмейтін», ескірмейтін әңгіме 
де  мекші, кейіннен мен «@мір �т-
келдері» айдарын жүргіздім. Оған 
себеп болған академик Т�регелді 
Шарманов пен эко номист, ел 
Премьер-Министрінің орын   басары 
болған Нығметжан Есенғарин 
ағаларымыздың с�зі түрткі болды. 
Бірде Т�регелді ағаға сұхбат алу 
үшін хабар     лас    сам, «@мір, достық 
тақырыбында әңгіме айтқым келе-
ді» деді. Нығметжан аға да «Жур-
налистерге қазақ елінің эконо ми      ка-
сы, к�лік және коммуникация 
саласы, оның үстіне теміржолы 
туралы талай сұх    бат бердім. Енді 
�ткен �мір жолым туралы еркін 
сұхбат бергім келеді» деді. Ағалары-
      мыздың с�зі қамшы болып, Аi qyn-
да жаңа айдар ашылып, қазақ елінің 
дамуына түрлі салада еңбегі сіңген 
аға-апалары     мызды әңгімеге тартып, 
ішкі сырын ақта рып, еркін әңгіме 
жүргіздік. Елі міздің тау-тұлғалары 
Сұлтан Жиен баев, Талғат Би-
гелдинов, jмен Қай дар, Герольд 
Бель гер, Мақаш Тәтімов, Жақ -
сылық Үшкем піров, jшірбек Сы-
ғай, Шот-Аман Уәлиха нов, Ким 
Серік баев, тағы да бір қатар ағала -
рымыз бү гінде �мірден озып кетті. 
Бірақ тасқа басылған с�зі қалды. 
Осындай қырық қайраткер қамтыл-
ған қомақты кітап Мә дениет және 
спорт министрлігінің қол дауымен 
жарық к�ріп, еліміздің бүкіл кітап-
ханасына таратылды. Бұл да Аiqyn-
да қызмет еткен күндерден бір 
белгі, естелік болып қалды. 

2018 жылы Аiqyn редакциясы 
Аста наға қоныс аударғанда менде 
қимастық сезім боды. Бір үйдің 
баласындай болып жұмыс істеген 
әріптестерімнің бір күнде басқа 
жаққа кетуі оңай тиген жоқ. Деген-
мен Алматы қаласындағы меншікті 
тілші болып қалуым сәл де болса 
к�ңілге демеу болды. Уақыт �те келе 
басқа қызметке ауыстым. Он жеті 
жыл табан аудармай жұ    мыс істеген 
Аiqyn газеті мен үшін қа шан да 
ыстық. Орны да, ж�ні де б�лек. 
jріп тестерімді газетіміздің 20 жыл-
 дық мерей тойымен құттықтаймын. 
jрқашан биіктен к�ргім келеді. 
Шығармашылық та быс тілеймін!

Гүлнар ЖҰМАБАЙҚЫЗЫ, Гүлнар ЖҰМАБАЙҚЫЗЫ, 
ақпарат саласының үздігі:ақпарат саласының үздігі:

МЕН ҮШІН МЕН ҮШІН 
А IQYNА IQYN-ның орны да, -ның орны да, 
жөні де бөлекжөні де бөлек

ТУДЫРМАСЫН ДЕСЕКТУДЫРМАСЫН ДЕСЕК
УАҚЫТ БЕЛДЕУІ УАҚЫТ БЕЛДЕУІ УАЙЫМУАЙЫМ



Жетісу облысты� Мәдениет 
бас�арма сыны� мәліметі бойынша, 
б�гінде ��ірде 133 Мәдениет �йі 
ж�мыс істейді. Алда�ы жылдар�а 
жаса�ан жоспар�а сай, 6 жылдан 
кейін об лыста�ы руханият оша�-
тарыны� саны 200-ге жетпек.

Алайда дәл қазіргі жағдайға қарағанда, 
сол санда бар мәдениет ошақтарының 
к�бінің жұмысы мәнсіз, дұрыс жолға 
қойылмаған. Нақтырақ айтқанда, санда 
бар да, санатта жоқ. Оны айтасыз, жылдар 
бойы қаңырап тұрғандары да жетіп 
артыла ды. Солардың бірі – Талдықор-
ғанмен қоңсылас қоныстанған Ескелді 
ауданының ең ірі елді мекенінің бірі, жеті 
мыңға жуық халық тұратын Бақтыбай  
ауы лын дағы руханият ошағы. Заманында 
облыс тағы ең мықты шаруашылықтың 
бірі орналасып, гүлденген, табысы тас-
қын даған ауылда қаладағыдан қалыс-
пайтын Мәдениет үйі салынғанда, жұрт 
жаппай қуанғаны анық. Қазір сол бір 
думанды, мерейлі күндер к�здерінен 
бұлбұл ұшқан. Небір �нер ұжымдары мен 
атақты �нерпаз дардың концертін тамаша-
лап, атақты ақын-жазушылармен, мем-
лекет және қоғам қайраткерлерімен 
ғибратты жүз десулерден жан байлығын 
алған күндер кел меске кеткелі қашан?!.

 Біраз жыл мәдениеттен мүлде мақұрым 
қалған ауылдағылар осыдан 9 жыл бұрын 
руханият ошағының тозығы жетіп, то налған 
ғимараты мемлекетке қайтарыл ғанда арты 
қайырлы болар деп үміттенген. 1не-
мінемен жылдар �тіп, 2020 жылы қайта 
құрылымдау, күрделі ж�ндеу басталғанда, 
сол с�не бастаған үміт шоғы қайта лаулап, 
сенім ақталатын болды деп тағы қуанған. 
Алайда содан бері жыл сайын жаңалық 
күтумен т�рт жылға аяқ басты. Бірде тоқтап, 
бірде жалғасқан қайта құрылым даудың 
аяқталар түрі жоқ. Жыл сайын әкімдердің 
халық алдындағы есептерінде «биыл 
аяқталады» дегенмен, бітер түрі к�рінбейді. 
Олар да уәде беруден жалық пайды. Жұрт 
болса, әбден түңіліп, сенімнен ажырап 
барады. Осылайша, күрделі ж�ндеуден соң 
2021 жылы халық тың игілігіне пайдалануға 
берілуге тиіс мәдениет ошағының т�ртінші 
жылға таяғанда ж�нделіп біткен сырты, 
ішіндегі жұ мыстар аяқталғанша қайта тоза 
бас тапты. 

Бақтыбайлықтар Мәдениет үйінің 
мәртебесі тасып, барлық тұрғындарды 
�зіне тартып, бастарын қосатын, үлкен-
үлкен шарапатты шаралар шарасынан 
асып-тасып жататын күндерді аңсап, 
естеріне алады. Жекешелендіру жылдары 
алып руханият ошағы жекеге �тіп кетеді. 

Басында негізгі бағытын сақтап, біраз жыл 
жұмыс істеген соң, ақырында есігіне қара 
құлып салынып, ішіндегі іскетатырдың 
бәрі «тістегеннің аузында, ұстағанның 
қолында» кетеді. 1бден тозығы жетіп, 
тоналып бітті-ау дегенде, 2015 жылы 
мемлекетке қайтарылып, аты бар да зат 
жоқтай болған. Тұрғын дар да мектеп 
жасындағы балаларының �нерін ұштап, 
білімін дамыту үшін аудан орталығына, 
облыс орталығына тасымал дайды. Онда 
да шамасы барлары ғана. Мүм кіндігі 
жоқтардың талай дарынды ұл-қыздары 
бүгінде ауыл-үйден аса алмай отыр. 

«Бір ғана ғимараттың күрделі ж�ндеуі 
т�рт жылға созылды деген сұмдық қой!? 
Ең бастысы, қабырғалары, шатыры тұрды 
ғой кезінде. Соған қарап, белгіленген 
мерзімде аяқталар деп ойлағанбыз. Алғаш 
ж�ндеу басталғандағы қуанышымыз су 
сепкендей басылғалы бірнеше жыл болды. 
Соңғы жылдары тіпті қозғалыссыз қалды. 
Естуімізше, алғашқы жылы қыруар қаржы 
б�лінген. Сол кездегі жағдай бойынша ол 
ақ шаға шағындау жаңа Мәдениет үйлері-
нің бірнешеуін салуға болатын еді. Соған 
қарағанда күрделі ж�ндеу деген біреулер 
үшін пайдалы сияқты. Жыл сайын мате-
риалдар қымбаттауына байланысты қар-
жы жетпей қалды деген сылтау айтылады. 

Қазір ж�нделген жерлері қайта бүлініп, 
қопсып, қопарылып жатыр. Ішкі жағы әлі 
алқам-салқам», – дейді ауыл тұрғыны 
Раушан Хасенова. 

Бақтыбайлық Талғат Еркінбековтің 
айтуынша, тұрғындар Мәдениет үйінің 
жағдайын айтып, талай есікті қағып, талай 
табалдырықты тоздырыпты. Бәрібір еш-
қандай оң әсер жоқ. Балалар түрлі секция 
мен үйірмеге қатысу үшін аудан немесе 
облыс орталығына сабылады. Ата-аналар 
қиналса да, қорықса да, ұр пағының 
болашағын ойлаған дық тан жібереді. 

Сонымен бірге қалта ларына қосымша 
салмақ салады. Жолға шыққан балалардың 
қауіпсіздігіне қатер т�ндіреді. 

Кезінде жалпы аумағы 4 мың шаршы 
метрді алатын Мәдениет үйінің күрделі 
ж�ндеуіне 700 миллион теңге б�лініпті. Ол 
уақытта Ескелді аудандық мәдениет және 
спорт б�лімі тапсырыс берген. Нысан 2021 
жылы пайдалануға берілуге тиісті болған. 
Одан бері үш жыл артта қалды. Мердігер 
ұйым ның �кілі барлық жұмыстың 70 
пайызы аяқталды дегенімен, сырт к�зге 
бітпеген шаруаның ұшы-қиыры к�рін-

бейді. Қазір нысанды толық аяқтау қосым-
ша қаржыландыруды талап ететін к�рінеді. 
Ал фирманың басшылығы былтырғы 
күз ден бері сол қажетті қаражатты таба 
алмай отырған сыңайлы. 

– Дәл қазіргі кезде материал да, жа-
лақы да жоқ. Т�леуден ешкім бас тартып 
отырған жоқ. Қазіргі кезде нысанды аяқ-
тау үшін қарыз қарастырып жатыр. Қомақ-
ты қаржы керек. Менің есебімше, былтыр-
ғы жылдың бағасына сай ең аз дегенде 120 
мил лион теңге қажет, – дейді мердігер 
ұйымның �кілі Ескендір Сарыбаев. 

Аудан әкімінің орынбасары Айдын 
Исабековтың айтуынша, тапсырыс беруші 
мердігерді үш рет сотқа берген. Т�ртінші 
рет тағы да қаралмақ. Жұмысты мойнына 
алған компания жосықсыз мердігер деп 
танылса, қайта конкурс ұйымдастырылып, 
нысанның күрделі ж�ндеуін аяқтауға күш 
салынбақ. 

Жоғарыда айтқанымыздай, облыстағы 
елді мекендерде жылдар бойы жұмыс 
істемей тұрған Мәдениет үйлері жетерлік. 
Кейбірі қараусыз қалғандықтан мүлде то-
зып, тоналып кеткен. Мәселен, Кербұлақ 
ауданындағы бір кезде жеке ауданның 
орталығы болған ірі елді мекен – Қоғалы 
ауылындағы Мәдениет үйінің жағдайы 
Бақтыбайдағыдай. Мұндағы руханият 
ошағының күрделі ж�ндеуі де үш жылға 
созылған. Соған қарағанда, мердігерлер 
материалдардың қымбаттауын күтіп, 
құрылысты әдейі ұзаққа созғандай. «Ескіні 
ж�ндегеннің есі шығады» деген, қарап 
отырсаң, бір кездегі алып ғимараттарды 
қайта қалпына келтіруге қыруар қаржы 
кетеді екен. Сол ақшаға шағындау, зама-
н ауи нысандар тұрғызса дұрыс болар еді 
де ген ой келеді осындайда. Мәселен, Бақ-
ты байдағы Мәдениет үйін қалпына кел-
тіруге алғашқы б�лінгенін, онан кейін 
сұралып отырғанын есептесең, 1 миллиард 
теңгеге жуық қаржы кетеді. Бұл ақшаға 
бірнеше шағын руханият ошағын тұрғызса, 
дұрыс болар...

Облыстық Мәдениет, архивтер және 
құжаттама басқармасының басшысы 
Қуаныш Сұлтанұлы осы бағытта жұмыстар 
атқарылып жатқанын жеткізді. Биыл 
�ңірдегі ауылдарда блокты-модульдік 
кешен түріндегі 11 Мәдениет үйі салынады 
екен. Олардың әрқайсысының құны – 150 
миллион теңге м�лшерінде. Тағы 13 
руханият ошағы ж�ндеуден соң пайда-
лануға берілуге тиісті. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 
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МӘНІ ҚАШҚАН 
МӘДЕНИЕТ ҮЙЛЕРІ

КЕШЕГІ ОРТАЛЫҚ БҮГІН 
КАФЕГЕ АЙНАЛДЫ

 Жастарға арналған кеңсе болмағаннан 
кейін олар әр бұрышты паналап жүр. Тараз 
қалалық Жастар ресурстық орталығы то-
зығы жеткен ғимаратта күнелтіп отырса, 
ау дандарда үй ішінен үй тігіп, аядай б�л-
меде қысылып отырған жастар да бар. 

 Осыдан үш-т�рт жыл бұрын Тараз қа-
ла сы ның қақ ортасынан жастарға арналған 
Qabilet орталығы пайдалануға берілген 
болатын. Үлкен екі залдан тұратын орта-
лықтың ашылуына сол кездегі атқа мінер-
лер арнайы келіп, жастардың қуанышында 
шек болмаған еді. Бір зал Жастарға қызмет 
к�рсетулер орталығы болса, екіншісі – 
Волонтерлер жылы аясында ашылған 
«Асыл мұра» фронт-офисі ретінде қызмет 
к�р сет кен. Тіпті, фронт-офисте �ңіріміз-
дегі тарихи-мәдени мұра объектілерін 
сақтауға во лонтерлерді жұмылдыру және 
ерікті лерге қолдау к�рсететін әдіснамалық 
орта лық ретінде 1 000 ерікті кәсіби гид 
болып даяр ланады деп к�зделген. Алайда 
аталған орталықтың ғұмыры ұзақ болмады. 
Hңірде об лыс әкімі ауысқан тұста жастар 
да орталықсыз қалып, аталған нысан қайта 
қаңырап бос қалды. Енді міне, бір кездері 
жастарға арналған Qabilet орталығы бол-
ған ғимарат Vstrecha атты караоке-барға 
ай налып отыр. Осы ретте жастардың жа-
нына батқан жағдай бойынша сол кездері 
Жамбыл облыстық Жастар ресурстық 
орталығын басқарған Айбек Таутенге 
хабарласып, мәселенің мәнісін сұрадық. 

– Негізі, аталған нысан о баста жеке-
меншікте болатын. Біз оны жалға алып 
отырдық. Сол тұста облысты басқарған 
Бердібек Сапарбаев жастардың басын 
қосатын ғимарат салып беруге уәде еткен. 
Аталған нысан бой к�тергенше, Qabilet 
орталығын жалға алып, жастарға қызмет 
к�рсеттік. Алайда жастарға арналған ғима-
раттың жобалық құны қымбатқа түсетін 
болғандықтан әрі Qabilet орталығын жалға 
алу құны да қазынаға ауыр соғып жатқан-
дықтан бізді Қойгелді к�шесінің бойын-

дағы бес қабатты ғимаратқа к�шірді. 
Бер дібек Машбекұлы сол бес қабатты 
нысанды толықтай жастарға беруді 
к�здеген еді. Hз кезегінде біз де бес 
қабатты ғимаратқа арналған жоспары-
мызды жасап, әр қабатқа әр бағыт бойын-
ша жастарды отырғызамыз деп сызбасын 
сызғанбыз. Сондай-ақ Құмшағал, Қант 
зауыты алқабы мен «За линей» аумағы 
жағынан да орталықтың үш филиалын 
ашып, қала жастарын толықтай қамту 
жоспарланған еді. Алайда бұл ойымыз 
жүзеге аспай қалды. Содан бізді ескі базар 
мағындағы тоғыз қабатты ғимаратқа 
к�шіріп, жоспарлаған мақсатымызға жете 
алмай қалдық, – дейді Айбек Таутен. 

Иә, байқап тұрсаңыздар, жастар о 
бастан «к�шпелі халықтың» күнін кешіп, 
бір орыннан екінші орынға қоныс аударып 
жүрген екен. Ал Qabilet орталығын билік 
�кілдері жастарға арналған орын ретінде 

сүйіншілеп ашқанымен, ол да жалға 
алынған уақытша тұрақ болыпты. 

КЕҢЕСТІК КЕЗЕҢДЕГІ ҒИМАРАТТА 
КҮНЕЛТУДЕ

Осы орайда Тараз қалалық жастардың 
қа зіргі жағдайын білмек мақсатта ресурс-
тық орталықтың директоры Абзал Есір-
кеповке хабарластық. 

– Бұл мәселе талай жылдан бері жа-
ны мызға батып келеді. Қазіргі отырған 
ор ны мыз 1960 жылы салынған ғимарат. 
Hзіміз жеке-дара отырғанымызбен 
қолайлы жағ дай жасалмаған. Қосымша 
қаржы қаралмағандықтан, әр жерден бір 
тартып, әйтеуір кеңсенің ішін ретке 
келтіргендей болдық. Бірақ жастармен 
жұмыс істейтін мекеме болғандықтан 

ғимараттың жарқы рап тұрғанына не 
жетсін? Егер заманауи үлгідегі кеңсе бол-
ғанда ол да жастарды тартатын бір тетік 
саналар еді. Бірақ ғимарат мә селесі талай 
жылдан бері шешімін таппай келеді. 
Бұған дейін №2 ықшамау данындағы 
тұрғын үйдің астында отырдық, сосын 
тағы бір ғимаратты барып панала дық. Ал 
қазіргі кеңседе отырғанымызға 5 жыл 
болды. 

Жастар ресурстық орталығында 36 ма-
ман қызмет істейді. Одан б�лек, 5 аула 
клубымыз бар. 

Жасыратыны жоқ, қазір жұмыстың 
денін студент пен оқушы жастар жүр гізіп 
жатыр. Алайда қалада NEET жастар 
сияқты басқа да санаттағы азаматтар бар. 
Міне, осы буынмен дұрыс жұмыс жүргізу 
үшін бізге қолдау керек, – дейді орталық 
директоры. 

Негізі, жастарға арналған ғимарат 
мәселесін күні кеше Тараз қаласының 
әкімі Бақытжан Орынбековпен �ткен 
кездесуде БАҚ �кілдері де к�терді. 

– Еліміздің к�птеген �ңірінде жастар-
дың бас қосып, тың идеяларын іске асы-
ратын еңселі ғимараттар бар. Hкінішке 
қа рай, бізде әлі бұл мәселе шешімін тап-
пай отыр. Мәселен, облыстық Жастар 
басқармасы әр ғимаратқа қоныс аударып, 
тұрақтай алмай келеді. Қалалық Жастар 
ресурстық орталығының ғимараты да ая-
дай ғана әрі к�з тартпайды. Сондықтан 
Та раз қаласында жастарға арналған бір 
орталық бой к�терсе, жастарға бұдан 
артық қолдау болмас еді, – дейді Жамбыл 
облыстық Ar-Ai жастар газетінің бас 
редакторы Тұрсынбек Сұлтанбеков. 

Hз кезегінде шаһар басшысы бұл мәсе-
ле әкімдіктің жіті назарында тұрғанын 
айтып, алдағы уақытта оңтайлы шешімін 
табуына уәде етті. 

1рине, жастар мәселесі билікке жетіп, 
қолдау тауып жатса құба-құп. 1йтеуір, 

ғимарат салу мәселесі тағы жылдарға 
созылып кетпесе игі.

АУДАНДАРДАҒЫ 
ЖАҒДАЙ ДА М!З ЕМЕС

Осы ретте аудандардағы Жастар ре-
сурс тық орталықтарының жағдайын 
Жастар саясаты мәселелері басқар ма-
сының басшысы Жомарт Зұлпыхардан 
білдік. Мұнда да жағдай мәз емес екен. 

– Қазір Жамбыл ауданындағы Жастар 
ресурстық орталығының ғимараты болма-
са, басқасында жағдай к�ңіл к�ншітпейді. 
Шу, Т.Рысқұлов аудандарындағы жастар 
ғимараты күрделі ж�ндеуді қажет етсе, 
Байзақ, Сарысу, Жуалы аудандары үй 
ішінен үй тігіп, аядай жерде отыр. Талас 
ауданында жағдай тіптен қиын. Жастар 
басқа мекеменің балансындағы ғимаратта 
отырғандықтан, олар сағат 18.00-де 
кеңсені жауып кетеді. Ал бізде кешкісін де 
келіп түсетін шұғыл тапсырмалар болады. 
Содан таластық жастар далада қалып, 
басқармамен жұмыс жүргізе алмауда. 

Негізі, қай ауданды алып қарасаң да, 
жастардың шығармашылықпен айна-
лысып, тың идеяларын жүзеге асыратын 
мүмкіндік жасалмаған. Аудан әкімдеріне 
жастарды ғимаратпен қамтамасыз ету мә-
селесін айтсаң, әйтеуір бір бұрышқа апа-
рып тығып қояды. Сонымен, мәселе ше-
шілді деп ойлайды. Алайда жастарға 
жұмыс істей алатындай мүмкіндік туғызу 
керек.

Күні кеше Алматы облысына іссапар-
мен барып, 8 бірдей ғимаратты жастар 
үшін ашқанын к�ріп қызығып та, қызғана 
қарадым. Сегіз нысанның да іші жастарға 
қажетті дүниемен толықтай қамтылған. 
Олар енді мұндай орталықтардың санын 
тағы екі есеге к�бейтуді жоспарлап отыр. 
Міне, жастарға жасалған жағдай – осы. Ал 
біз болсақ қарапайым ғимарат мә селесін 
шеше алмай келеміз, – дейді басқарма 
басшысы. 

P.S.

 Иә, жастардың жанайқайы орынсыз дей 
алмассың. Алматы облысын айтпағанның 
4зінде, к4ршілес орналасқан Қызылорда, 
Түркістан 4ңірлері мен Шымкент қаласын-
дағы Жастар орталықтары к4з сүйсіндіреді. 
Кеңседен кіргеннен жастардың жалыны мен 
лебі сезіледі. Ал бізде жастар кеңестік кезең-
нен қалған сұрқы қашқан ескі ғимаратта 
күнелтуде. 

 «Жастар – ел ертеңі, кемел келе ше гі-
міздің кепілі», – деп білеміз. Ал бола-
шағымызға осындай к4зқараспен қарайтын 
болсақ, онда оның арты жақсылыққа 
апармайды. Осыны жамбылдық атқа-
мінерлер жіті түсініп, жастар мәселесіне бір 
сәт болса да к4ңіл б4леді деп сенеміз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

КЕҢСЕСІ ЖОҚ ЖАМБЫЛДА 
ЖАСТАР ҚАЙТЫП КҮН КӨРЕР?!

Жасыратыны жоқ, қазір жұмыстың денін студент пен 
оқушы жастар жүр гізіп жатыр. Алайда қалада NEET 

жастар сияқты басқа да санаттағы азаматтар бар. Міне, 
осы буынмен дұрыс жұмыс жүргізу үшін бізге қолдау керек, 

– дейді орталық директоры. 

 Елімізде жастар саясатын �ол дау ба�ытында аз ж�мыс ат�арылып 
жат�ан жо�. Бір жылдары тіпті әр елді мекеннен Жастар ресурсты� 
орталы�тары ��рылып, �з алдына бас�арма да б�лініп шы�ты. Б�л 
әрине жастарды� жігерін жанып, мем лекеттік саясат�а деген ынта-
сын аш�аны аны�. Алайда Жамбыл облысында жастар�а �атысты әлі 
к�нге т�йіні тар�ама�ан т�йткіл бар. Ол – жастарды� басын бір арна�а 
то �ыстыратын �имаратты� жо�ты �ы.



Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Халық арасында балаға қойылған 
есімдер болашақта �міріне әсерін тигізеді 
деген наным бұрыннан бар. �мірге келген 
сәбиге азан шақырып, ат қоюға халқымыз 
ерекше мән берген. Батырлардың, елге 
даңқты тұлғалардың есімін қойып, сол 
кісілердей болуын қалаған. Қазір есім 
қоюда шекара жоқ. Бірақ қандай ат 
қойылса да, баланың тағдырына ықпалын 
тигізеді дейді этнографтар. 

«Балаға есім беру нәрестені баланы 
бесікке салатын күні жасалады. Баланың 
атын халық ішінде беделі бар, білімді, ел 
мойындайтын, с�зінде тұратын адамдар 
арнайы шақырылып қойған. Қазақта ат 
қоюдың �зіндік ерекшелігі де бар. 
Нәрестеге ат қайталанбай қойылуға тиіс. 
Сонымен қатар мағыналы және құлаққа да 
жағымды естілуі керек. Себебі баланың аты 
келешекте мінезіне әсер етеді. �се келе, 
есімінің мағынасы санасына сіңеді де, ол 
адам мінезінің қалыптасуына, 
�сіп-жетілуіне ықпалын тигізбей 
қоймайды. Ат қойған адамның ішкі 
мәдениеті, тәрбиесі, оның интеллектісі 
к�рінеді. Сондықтан ат қою дегеннің �зі 
– үлкен �нер. Халқымыз ат қоюға 

бұрыннан бері аса жауапкершілікпен 
қараған», – дейді этнограф Ғалым 
Шағ дарұлы.

Балаға бейберекет ат қоя беруге 
болмайтын дәстүрді басқа халықтар да алға 
тартады. Жақында Скандинавия түбегіндегі 
Финляндияда балаға есім қоюда қатаң 
талап сақталуы керек екені  туралы ереже 
қабыл данды. Аталмыш ереже талаптары 
бойынша балаға кей есімдерді қоюға 
тыйым салынды, ішінде Исус немесе Волан 
секілді дінге қа тысы бар кейіпкерлер не 
болмаса пайғам бар лардың, сондай-ақ 
қандай да бір заттың немесе бұйымның 
атауын балаға таңуға, сонымен қатар 
адамды қорлауы мүмкін, баланың 
болашағына зиянын тиигізуі мүмкін 
аттарды қоюға тыйым салынған. Бұдан 
б�лек, адамның аты-ж�ніне қатысты заң 
бойынша ұл балаларды әйелге тән есіммен 
атауға немесе қыздарды ерлерге тән 
есімдермен атауға тыйым салынады екен. 
Ал біздің елде тыйым салынған есімдер 
тізімі жоқ екен. 

Павлодар қаласының тұрғыны Сүзге 
�зінің атын әжесі қойғанын айтты. Атын 
алғаш естігендер түсінбей, қайта-қайта 
сұрайды-мыс. Айтуынша, Сүзге – орыстарға 
қарсы соғысқан қазақ батырының есімі. Бір 
қызығы, ол �зінің қыздарына тек гүлдердің 

атын қойыпты: Раушан, Қызғалдақ, 
Жауқазын, Жұпар. «Бұл отбасымыздың – 
символы», – деді тұрғын. Қазақта ырым �те 
к�п. 8сіресе, балаға ырымдап ат қою ата-
анасының ниетін білдіріп-ақ тұрады. Атын 
ырым дап қойылған Болымсыз �з есімінен 
ыңғайсызданбай тынын айтты.

«Ата-анам шаңырақ к�тергеннен кейін, 
бес нәрестесі де 3-4 айдан кейін шетінеп 
кетіп жүрген. Бұл жағдай әке-шешеме �те 
ауыр тиген. Анамның айтуынша, нағашы 
әжем тағы да бала дүниеге әкелуін 
халқымыздың ырымдарына сүйене 
отырып, баланы аман алып қалудың 
ж�н-жорал ғысын жасайтынын айтқан. 
Солай мен дүниеге келгенде 95 жасқа 
келген әжейге құлағыма азан шақырып, ат 
қоюын �тінген. Ол кісі маған «Болымсыз» 
деп ат қойыпты. Бұл – нәресте болмаған 
кезде құлаққа түрпідей естілетін есім 
қоятын ырым. Ес білген кезде �з атымнан 

ыңғайсызданып жүрдім. Достарым 
мазақ еткеннен ата-анама ренжіген 
кездерім болды. Кейін осындай 

ырым бойынша қойылғанын 
түсінген 

соң, ренішім басылған», – деді ол.
Тағы бір қызығы, ер мен әйел 

адамға бірдей есімдер қойылады. 
Ардақ, Баян, Бақыт сияқты тағы 

бірқатар есімдерді атауға болады. Бірақ 
Назым ағай туралы к�п адам білмейтін 

шығар. 
«Анам тоғыз құрсақ к�терген. 

Шаңыра ғымызда қыз баласы жоқ, 
сондықтан менен кейін қыз бала дүниеге 
келсін деген ниетпен маған қыздың есімін 
қойыпты. Есімім �зіме ұнайды, �згертетін 
ойым жоқ. Мен мектепте сабақ бергендіктен, 
мені іздеп келетін оқушылар не ата-аналар 
Назым апай деп іздеп келетін еді. Назым 
Жұмағалиұлы емес шығар деп сенбейтіндер 
де к�п болған. �зіме кеп те «Назым апайды 
к�рдіңіз бе?» деп сұрап жатады, 
«Назым – мен» десем, кейде күледі маған 
қарап. Бірнеше рет  қайталап, түсіндіріп 
сендіруге тура келеді. 8лем дегі еркек Назым 
жалғыз мен шығар мын», – дейді мұғалім. 

8лемнің әр елінде ат қою есімдері 
түр ліше. Мысалы, Қытайда бала есін 
білгенше оған ат қоймайды. Таңдауды 
баланың �з еркіне қалдырады, оған дейін 
баланы әркім �зінше атайды. Бірақ соңғы 
кездері Қытайда еуропалық есімдер де 
сәнге айнала бастапты. Ал орыс халқында 
балаларды туыстарының құрметіне 
әулиелердің аты мен атайтын дәстүр 
кездеседі. Кейбірі балаларына әдемі, 
еуропалықтарда сәнге айналған есімдерді 
қойса, жапондықтар баласына туған 
күніне, айына, жылына, мезгіліне, 
жұлдыз-жорамалына байланысты есім 
берген. Соңғы бес жылда к�ршілес �збек 
елінде балаға бейберекет есімдер жиі 
қойылған екен. Нақтырақ айтсақ, к�гілдір 
экранда к�рсетіліп жүрген үнді, кәріс 
халқының киноларындағы кейіпкерлердің 
есімін тұрғындар балаларына қоя бастаған. 
Бұл туралы «Халқ овози» газетінде 
жазылып, бір жылда алты қызға үнді 
телехикаясындағы Ишани деген 
кейіпкердің есімі беріліпті.

Халқымызда «Баланың атын ұлық қой, 
к�тере алса, ұлық болсын» деген аталы с�з 
бар. Ендеше балаға есім беруге келгенде 
үлкен жауапкершілікті сезінгеніміз ж�н 
болар. Адам есімінің ертең ес жиып, етек 
жиған шағында сол адамның �міріне елеулі 
ықпал етерін естен шығармайық. Ал 
ырымға сүйеніп қойылған аттар мен ұлы 
тұлғалардай болып �ссін деген ниетпен 
қойылған есімдердің к�беюі де сондықтан.   
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ЗЕЙНЕТКЕРЛЕР 
АНСАМБЛЬ ҚҰРДЫ

�ызылорда облысыны� Е�бек ауылында зейнеткерлерден 
жаса�тал�ан вокалды-аспапты ансамбль �$рылды. %нер 
$жымыны� кәсіби музыкалы� білімі жо�. Б$рын�ы агроном, 
сушы, комбайншы, темір шебері секілді, е�бек адамдары 
$йымдастыр�ан концерт. 

АҚТӨБЕДЕ – 
«ҚОБЫЛАНДЫ БАТЫР»

А�т6беде ал�аш рет эпос желісімен жазыл�ан «�обыланды» 
�ойылымы сахналанды. Хал�ымызды� жыр дәст;ріндегі батыр 
т$л�асы жа�а �ырынан к6рінді. �обыландыны� ел басына к;н 
ту�ан кезе�дегі батылды�ы мен 6зіндік келбеті жан-жа�ты 
суреттелді. 

Қонысбек Медеуов музыкаға 15 
жасынан бастап жақын болған. 
К�ше әндерін шырқап, гитара 
шертудің шеберіне айналады. Ол 
кезінде жас комбайншы ұжымның 
белді мүшесі болған. 

– 8н жағынан оқуға түсу деген 
ойымызға келмепті. 1975 жылдан 
бастап комбайнға к�мекші болдым, 
механизатор болып шаршайсың 
ғой, содан күрішші де болдық, – 
дейді ол.

 Қонысбек Медеуов ауыл ша-
руа шылығында 50 жылға жуық тер 
т�гіп, құрметті демалысқа шықты. 
30 жыл бұрын ансамбль құрған 
ауылдастары да әр саланың білікті 
маманына айналған. Агроном, 
сушы, темір шебері, мұғалім, 
дәрігер болып еңбек еткен олар 
зейнеттік демалыста жүріп, ауыл 
жастарына үлгі болар бастаманы 
қолға алғанды ж�н санағанын 
айтты. Осылайша, «Армандастар» 
ансамблі сахнаға қайта оралды. 

– �з-�зін к�рсетейін, мақта-
найын, тартқыштығын білдірейін 
деп емес, �зінің келешек ұрпағына 
осындай елде жұмыспен қатар, 
мәдени іс-шара жасап жүрген аға 
буынның еңбектерін дәріптесек 
дейміз. Болашақта да осындай 
�нерге ағаларының орнын басуға 
жас �нерпаздар келсін деген ниет-
теміз, – дейді ансамбльдің алғашқы 
жетекшісі Ермекбай Шаймаханов.

Кешегі күндермен қауыштырар 
ерекше концертті тамашалауға 
келгендердің қарасы қалың. Құра-
мы нағыз еңбек адамдарынан жа-
сақ талған вокалды-аспапты ансам-
бль танымал әндерді шырқап, 
ауылдықтардың ыстық ықыласына 
б�ленді. Ансамбльдің ең алғашқы 
мүшелері – қазір 80 жастан асқан, 
немере сүйіп, ш�беренің қолынан 
су ішкен жандар. Бір кездері еңбек 
даласында тер т�гіп, түрлі музыка-
лық аспапты шебер меңгерген аға 
буынның �негелі �мірі �скелең 
жасқа �неге болары анық.

Қойылым алдағы уақытта �зге 
�ңірлерде де к�рсетілуі мүмкін. 
Жаңа қойылым жақында ғана 
Ақт�бенің драма театрына қызмет-
ке келген 8ділет Мұхтар үшін үл-
кен сын болды. Себебі жас актер 
басты р�лді алғаш рет сомдап отыр. 
Сондықтан болар, туындының 
сахнаға дейінгі дайындығы үлкен 
қобалжу және үреймен �ткен. Бірақ 
мейлінше кейіпкердің бейнесін 
шынайы ойнауға тырысты. 

– Бұл р�л менің �мірдегі міне-
зіме, табиғатыма қарама-қайшы. 
Мен �мірде мүлде ондай адам 
емеспін. Соның барлығын сындыру 
керек болды. Туғаннан бастап 
Қобы ландының жас�спірім болу 
кезеңі бар кішкене, одан кейін 
қызылбастарға шапқан кезі, Құрт-
қаны �зінің қалыңдығы қылып 
алып келетін кезі, Қазанмен шай-
қасатын жерлері бар, – деді Т.Ахта-
нов атындағы облыстық драма 
театрының актері 8ділет Мұхтар. 

Спектакль Қобыланды батыр-
дың �мірі мен ерлігін, елдік пен 
бірлікті сақтаудағы қаһармандығын 
к�рсетеді. Қойылым барысында 
к�рерменді ішкі жан дүниесіндегі 
арпалыс, тартысты тап басып білу-

ге, болмысының қатпар-қатпар 
құпиясына үңілуге, нағыз тұлғасын 
тануға жетелейді. Ал басты ерек-
шелігі – шешендік с�здің құнды-
лығында. Алматыдан арнайы 
шақырылған Ғ.Мүсірепов атында-
ғы Қазақ мемлекеттік академиялық 
балалар мен жас�спірімдер театры-
ның бас режиссері Дина Жұмабаева: 
«Батыр туралы к�пке танылған 29 
жыр нұсқасынан бірізділік табуға 
тырыстым», – дейді. 

– Менің ойымша, қазіргі за-
ман да жастар жырдың с�зін ұмыт-
пау керек, құлағында болу керек. 
Бұл жерде мен Қобыландының 
қаншама соғыстан �ткенін к�рдім. 
Ең бастысы, адам адам болып қалу 
керек. Адам болып қалу үшін Алла 
Тағалаға табыну керек. Осындай 
оймен соңында бір нақты нүктесін 
қойдым, – деп пікірімен б�лісті 
«Ұмай» сыйлығының иегері Дина 
Жұмабаева. 

Эпос желісі бойынша жазылған 
қойылым екі айдан астам уақыт 
бойы дайындалған. Туындыны 14 
актер ойнап шықты. Енді алдағы 
уақытта театр ұжымы гастрольдік 
сапарға шығуы да мүмкін.
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Жуырда таксиге т6лем жасау ;шін ж;ргізушіні� н6мірін kaspi �осымшасында 
теріп едім, есімі шы�ты. Есімі – Фантазия. Ата-анасыны� ат �оюда�ы 
фантазиясы не деген керемет, иә? М$ндай есімді б$рын-со�ды естімегеннен 
шы�ар, бірден кім �ой�анын, ма�ынасын с$радым. Атасы �олынан бал 
там�ан шебер болып, т;рлі д;ниелерді 6з идеясынан шы�арып жаса�ан екен. 
«Атамны� �$рметіне мені әкем Фантазия деп ата�ан», – деді ж;ргізуші. �азір 
ел естімеген ерекше есімдерді ар�алап ж;рген жандар жетерлік. Оларды� 
к6бі атаулы к;ндер бол�анда немесе белгілі бір о�и�а�а, нанымдар�а 
байланысты �ойыл�ан.

Май Фам есімді бойжеткен �аза� тілін небәрі 1 жылда 
;йренген. Енді 6зі �аза�ша білгенімен �оймай, 6згелерге 
;йретіп ж;р. Тіпті, вьетнамды�тардан б6лек, 6зге елді� 
$л-�ыздарына �ашы�тан саба� береді. О�ытушы – �аза� 
емес, сол жерді� азаматы.

Димаш Құдайбергеннің �нері арқасында қазақ мәдениетіне құлай 
ғашық болған Май Фам бүгінде қазақшаға ден қойған. Мақсаты – 
Димаштың ана тілін түсіну, т�л мәдениетіне терең бойлау. Онысы 
жайлы әншінің Алма ты дағы концертінде, дүйім жұрттың алдында 
қазақша мәлімдеген еді. 

– Қазақ тілін үйрену мені керемет ба қытқа б�лейді. Осы тілді 
үйрету барысында оқушыларым ғана емес, мен де к�п үйре немін. 
Олардың қойған сұрақтары менің к�п ізденіп, оларға тұшымды жауап 
беруіме ынталандырады. Вьетнам әліпбиі латынша, ал қазақ әліпбиі 
кирилше болса да, егер байқап отырсаңыз, екеуі бірдей-ақ. Олардың 
негізгі айырмашылығы – әріптердің дыбысталуында. 8рине, 
ережелер басқаша, бірақ бір жылға жуық уақыт үйренгеннен кейін 
қатты қиын болмайды, – дейді қазақ тілінің оқытушысы Май Фам. 

Аустроазиялық тілдер тобына жататын вьетнам тілі түркі тілдер 
тобындағы қазақ шаға мүлдем ұқсамайды. Тарихи байланысы да жоқ. 

Алайда Май мен оның оқушыларына бұл кедергі емес. Бастысы, 
Димаштың ана тілін түсінсек, қазақ тілінде с�йлесек деген ниеттері 
бар. Май оқу құралы ретінде Димаш туралы жазатын жаңалықтар 
порталын да қолданады. Себебі онда мәтіннің қазақ тіліндегі 
нұсқасынан б�лек, ағылшыншасы да бар. Салыстыра аударып 
үйренгенге жақсы. Оған қоса, қазақ тіліндегі субтитрлары бар 
бейнематериалдарды к�рсетеді. Алайда мұндайлар к�п емес. Алда 
сондай видеолар к�бірек болса деген тілегі бар.

ВЬЕТНАМ ҚАЗАҚША ОҚУҒА КӨШТІ

ЕРЕКЕРЕК  
БІР СЫР БАРБІР СЫР БАР


